
II RIIGIKOGU 
8. i s t u n g j ä r k . Protokoll nr. 237 (20) 1925. a. 

II Riigikogu koosolek 5. Juunil 1925. a. 
kell 10 hom. 

Kokku on tulnud 82 Riigikogu liiget. 
Walitsuse looshis: sõjaminister J. 

Soots, töö-hoolekandeminister Chr. 
Kaarna, põllutööminister A. Kerem. 

P ä e w a k o r d : 

1. Wabadussõjast osawõtnud sõja-
wäelaste autasu seaduse muutmise sea
dus — redaktsiooni kommisjoni ette
panek. 

2. Petseri maakonna lisamaamaksu 
seadus — redaktsiooni kommisjoni ette
panek. 

3. Riigimaade põlisele tarwitamisele 
ja omanduseks andmise seadus — III 
lugemisel. 

4. Heakorra ja julgeoleku seaduse 
täiendamise seadus — II lugemisel. 

5. Üüriseaduse muutmise ja ärakao
tamise seadus — üüriseaduse kommisjoni 
ettepanek. 

6. Omawalitsustea awanside andmise 
seadus — rahaasjanduse kommisjoni ette
panek. 

7. Wäljaweotolli põhitariifi muutmise 
seadus — rahaasjanduse kommisjoni 
ettepanek. 

8. Maaparanduse laenu fondi seadus — 
maakommisjoni ettepanek. 

9. Mõnesuguste süütegude asjus ka
ristuste ja kohtupidamise korra muut
mise seaduse („Riigi Teataja" nr. 147/148 
— 1920. a.) § 8. tühistamise seadus — 
üldkommisjoni ettepanek. 

10. Keskwee-kommisjoni koosseisu 
täiendamisseadus — üldkommisjoni ette
panek. 

11. Wee-ühisuste seadus — maakom
misjoni ettepanek. 

12. Matmispaikade seadus — üldkom
misjoni ettepanek. 

13. Usutunnistuslikkude ühingute ja 
nende liitude seadus — üldkommisjoni 
ettepanek. 

14. Perekonnaseisu seadus — üldkom
misjoni ettepanek. 

15. Perekonnaseisu seaduse maksma
panemise seadus — üldkommisjoni ette
panek. 

16. Rahukohtunikkude kohtualluwuse 
muutmise seadus — üldkommisjoni ette
panek. 

17. Riigiasutuste koosseisude muut
mise seadus — üldkommisjoni ettepanek. 

18. Kohtupalati ja rahukogude kohtu
istungite koosseisude muutmise seadus — 
üldkommisjoni ettepanek. 

Koosolekut juhatab abiesimees A. 
Jürman. 

Sekretääri kohal abisekretäär J. Pus
kar, pärast sekretäär T. Kalbus. 

Koosolek algab kell 10.20 min. 

1. Päewakorra J u h a t a j a A. J ü r -
wastuwõtmine, m a n : Awan Riigikogu 

koosoleku. 

A. W o i m a n (stp.): Ühel eelmisel 
koosolekul, kui ettepanek tehti üürisea
duse muutmise ja ärakaotamise seadus 
päewakorda wõtta, põhjendati seda sel
lega, et Wabariigi Walitsus olewat seda 
seadust kiireks tunnistanud. Nagu kuul
nud olen, ei ole Wabariigi Walitsus üüri
seaduse muutmise ja ärakaotamise sea
dust sugugi kiireks tunnistanud, samuti 
ei ole wanematekogu seda seadust kii
reks tunnistanud. Et meil terwe rida 
kiireid seadusi päewakorras on, mis 
nõuawad wastuwõtmist, kuna aga üüri-
seadus seda ei ole ja istungjärk warsti 
lõpeb, teen ettepaneku üüriseaduse muut
mise ja ärakaotamise seadus päewakor-
rast ära wõtta. 

J. M ü r k (mo.): Wäga austatud Riigi
kogu liikmed! Kui härra Woiman tõen
dab, et üüriseadus ei ole kiire iseloo
muga, ja nagu ei tunnistataks seda kii
reks, siis peab sellele otse wastu waid-
lema, sest on ju kõigile teada, et üüri-
seadust on juba 2 aastat tagasi otsusta
tud Riigikogus arutamisele wõtta. Kaks 
aastat on juba kommisjon selle seadus
eelnõu juures töötanud ja nüüd paistab, 
et Riigikogu ei taha midagi selle kohta 
teada, mis kommisjon on teinud. 
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Kõike seda arwesse wõttes, et kor
teriolud on meil teistsuguseks kujunenud, 
kui kaks aastat tagasi, on tingimata tar
wis, et üüriseadus peab üht wõi teist
moodi lahendatama, ja on wäga tähtis, et 
kewadisel hooajal peaks üüriseaduse 
kohta seisukoht olema. See wõimaldab 
seda korterikriis! lahendada, mille kohta 
praegu arwamine on, et ta suur on. Neil 
põhjustel on soowitaw, et praegusel hoo
ajal peaks Riigikogu üüriseaduse kohta 
oma sõna ütlema. Need ei ole wäiksed 
põhjused, waid põhjused seisawad sel
les, et inimestele on tarwis peawarju 
muretseda, mis wähem tähtis ei ole, kui 
inimese toitmine. 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : Rkl. Wõi
mani poolt on ettepanek tehtud wälja 
jätta päewakorrast päewakorra 5 punkt 
— üüriseaduse muutmise ja ärakaota
mise seadus. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) Selle 
ettepaneku poolt on 18 häält, wastu 24, 
s e e g a on e t t e p a n e k t a g a s i l ü 
k a t u d . 

2. Wabadussõjast R e d a k t s i o o n i 
osawõtnud sõja- k o m m i s j o n i 
wäelaste autasu- a r u a n d j a O. G u s-

seaduse muut- t a w s o n : Redakt-
mise seadus — siooni kommisjon pa-

redaktsioon. neb Riigikogule ette 
wastu wõtta „Waba-

dussõjast osawõtnud sõjawäelaste autasu-
seaduse muutmise seaduse" lõpulik re
daktsioon Riigikogu poolt kolmandal lu
gemisel wastuwõetud kujul ilma muuda
tusteta. 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on r e d a k t s i o o n i k o m m i s j o n i 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

3. Petseri maa- R e d a k t s i o o n i 
konna lisamaa- k o m m i s j o n i a r u -
maksu seadus a n d j a O. G u s t a w -
— redaktsioon, s o n k a n n a b e t t e 

j a e r a l d i h ä ä l e t a 
m i s e l w õ e t a k s e w a s t u n ä h 
t a w a e n a m u s e g a r e d a k t s i o o n i 
k o m m i s j o n i p a r a n d u s e d 1—5. 

Redaktsiooni kommisjon paneb Riigi
kogule ette wastu wõtta „Petseri maa
konna lisamaamaksu seaduse" redakt
sioon kolmandal lugemisel wastuwõetud 
kujul ühes järgmiste paranduste ja muu
datustega: 

L„JL_N. R. _237„_(20). _ 956 

1. § 1. wastu wõtta sõnade järjekord 
järgmiselt: „Petseri maakonna omawa
litsuse! on õigus maksu wõtta kunni 40 
marka tarbe- ja metsamaa tiinu pealt 
lisaks maamaksule, mis ta oma heaks 
saab 19. jaanuari 1920 a. liikumata wa
randuste maksu seaduse („Riigi Teataja" 
nr. 18/19 — 1920. a. sead. nr. 82) alusel". 

2. % 2 esimene rida: laekasse, p. o. 
k a s s a s s e . 

3. § 2 teine rida: kõrguses, p. o. s u u 
r u s e s. 

4. § 3 teewad arwe .. . kohta, p. o. 
a r w e s t a w a d. 

5. § 6 wastu wõtta järgmiselt: „Enne 
waranduse ühe omaniku käest teise kätte 
üleminekut tekkinud maksuwõlg tasu
takse uue omaniku poolt". 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : 3. päewa-
korra-punkt, 

riigimaade põlisele tarwitamisele ja 
omanduseks andmise seadus — III luge
misel, jääb wahele aruandja puudumise 
tõttu. 

4. Heakorra ja Ü l d k o m m i s j o n i 
julgeoleku sea- a r u a n d j a K. K o r 
duse täienda- n e l k a n n a b e t t e j a 

mise seadus — n ä h t a w a e n a m ii
li lugemisel. s e g a w õ e t a k s e 

w a s t u s e a d u s e e l 
n õ u p e a l k i r i . 

Heakorra ja julgeoleku seaduse täien
damise seadus. 

A r u a n d j a K. K o r n e l (loeb): 
Heakorra ja julgeoleku seadus täien

datakse järgmiselt: 
§ 1721. Isikutel, kellel puudub amet 

wõi kutse wõõraid asju ajada, on keela
tud töönduslikult igasuguste amet- wõi 
kohtuasutustele määratud kirjatööde wal-
mistamine, samuti juriidiline nõuandmine 
wõõrastes asjades. 

Sarnase tegewuse ilmsikstulekul lõ
petatakse see administratiiw korras. 

J. U i b o p u u (rhwsw.): Wäga lugu
peetud rahwasaadikud! Praegu arutami
sel olew seadus sisaldab terwe rea puu
dusi, mis tulewikus arusaamatusi teki-
tawad. 

Kõige esiti ei ole selge, nimelt missu
guseid kodanikkude kategooriaid see sea
dus puudutab. Kui meil makswaid sea
dusi waadelda, siis on raske öelda, kas 
meil üldse on olemas kodanikke, peale 
nende, kelle õigused kohtu poolt piiratud, 
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kellel puuduks õigus ametina wõõraid 
asju ajada. Meie põhiseaduse § 19 kind
lustab igale kodanikule wabaduse elukut
set walida ja ettewõtteid awada, peale 
makswates seadustes otsekohe keelatud 
kutsete ja ettewõtete. Meil praegu 
makswad seadused ei keela aga kellelegi 
õigus-teguwõhnsale isikule oma ametiks 
walida wõõraste asjade ajamist ja sellel 
alal kirjatööde tegemist. Ainult tsiwiil 
kohtupidamise seadus ja kohtute asuta
mise seadus keelawad isikutel, kellel 
puudub wastaw luba wõi wannutatud 
adwokaadi kutse kõrgemates kohtuins
tantsides wõõraid tsiwiil asju ajada. Ra-
hukohtutes aga wõib iga eraisik aastas 
kolm wõõrast asja ajada iga rahukogu 
piirkonnas. Kriminaal asjade ajamine on 
aga kõigile täisõiguslikkudele kodanikku
dele lubatud. Samuti on täiesti waba 
wõõraste administratiiw asjade ajamine 
ja niisuguseid asju ei ole mitte wähe, 
nagu näiteks pensioni, maksude, tolli, abi
rahade, hoolekande, lubade, laenusaa
mise jne. asjad. Nõnda näeme, et maks
wad seadused ei tunne sel määral, kui 
käesolew seadus eeldab, kodaniku õiguste 
piiramist wõõraste asjade ajamisel ja sel
lepärast ei ole sellel seadusel tegelikus 
elus läbilöömise wõimalusi. See seadus 
on oma iseloomu poolest sarnane hiljuti 
siseministri poolt ajakirjanduse kohta 
maksmapandud käsukirjale, seega põhi
seaduse mõtte wastane. Kohtul oleks 
isegi raske tema järele tegutseda weel 
siis, kui kohtute walwata on, et põhisea
duslikult kindlustatud kodanikkude õigusi 
ei kitsendataks. Hiljuti oligi sellesarnane 
pretsedent ja nimelt Riigikohus 26. märt
sil 1924. a. mõistis lubata palwekirjakon-
tori awaja Gustaw Sikk'i õigeks. 

Ka selle seaduse praktiline läbiwii
mine sünnitab suuri raskusi. Nimelt en
distel kui ka praegustel aegadel wäga 
tihti keeruliste juriidiliste küsimuste la
hendamisel tarwitati ülikooli professorite 
iiõuandmisi ja need konsultatsioonid asja
tundjate teadusmeeste poolt on tuntawalt 
kaasa aidanud õigusemõistmisel ja tüli
küsimuste lahendamisel. Nüüd tahab 
käesolew seadus professoritele nõuand
mise ära keelata, sest neil ei ole ju pa-
tenti ega kutset wõõraste asjade ajami
seks ega juriidiliseks nõuandmiseks. Sa
muti ei wõiks näiteks selle seaduse põh
jal pensioneeritud kohtunik juriidilist nõu 
anda ega ka need õigusteadlased, kes ei 
taha wõi ei saa wäga mitmesugustel, tihti 

isegi füüsilistel põhjustel, wannutatud ad-
wokaatide seisusesse astuda, näiteks haa
watud, sõjas raskesti wigastatud jne., 
kellel raske kohtus esineda. Niisuguste 
juriidiliste jõudude kasutamine ei oleks 
selle seaduse järele wõimalik ja wäga 
küsitaw, kas see just ühiskonna huwides 
oleks, kuna käesolew seadus nendelt ju
ristidelt nende elukutselise olemasolemise 
õiguse riisuks. 

Üks on selge: see seadus tahab ai
nult wannutatud adwokaatidele asjaaja
mist kohtutes ja ametasutustes lubada. 
Kuid imelik, et seda surwe abil ühiskon
nale peale tahetakse sundida. Rohkear-
wulisel ja seaduste poolt wäga soodusta
tud wannutatud adwokaadi seisusel peaks 
küllalt autoriteeti ja moraalset jõudu 
olema asjatundmatute ja mittekorraliste 
palwekirjadekirjutajate wäljawõistlemi-
seks, kui neil aga see puudub, siis ei ole 
ka ühtegi põhjust neid õigusekaitse alal 
monopolisti seisukorda asetada, sest trus-
tisid ja monopoole ei ole kunagi laialiste 
rahwahulkade, waid just kitsastes huwi
des asutatud ja minu arwates õigluse sei
sukohalt on sarnane monopooli loomine 
mittesoowitaw. (T. K a 1 b u s, töer.: S e e 
k õ n e o l i k õ i g i l e r ü h m a d e l e 
k ä t t e s a a d e t u d . ) Wäga hea, tulge 
ja lugege Teile kättesaadetud kõne pä
rast mind. Kui aga käesolew seadus sel
leks mõeldud, et kõrwaldada mitteasja-
tundjate isikute juriidilist tegewust, siis 
wõideldi weneajal selle nähtuse wastu 
wäga tagajärjerikkalt positiiwsete abi
nõudega, nimelt eraadwokaadi instituudi 
elluwiimisega. Meil kaotati see instituut 
ja kohe hakati kaebama palwekirjakon-
torite peale — tähendab woolawat elu ei 
saa kunagi keskaja absolutismi reglamen-
tatsiooniga reguleerida. Kui aga keegi 
ka meie päewil weel reglamentatsiooni 
usub, siis ei ole igatahes põhjust juriidi
list nõuandmist keelata eriharidusega 
wannutatud adwokaatide seisuses mitte-
seiswatele juristidele — sündigu see nõu
andmine kas suusõnaliselt wõi kirjalikult. 
Kui üldse nõue on, et diploomiga waras
tatud isikud palwekirju kirjutaksid kolb*; 
tule, siis ametasutustele wõiks k i n d l a ^ 
ka mittejurist palwekirju walmistada.-^/,* 

Kõike seda kokku wõttes teen ettepa
neku selle seaduse paragrahwi esimeses 
reas sõna „puudub" järele juurde wõtta: 
Juriidiline haridus". Teises reas sõna 
..igasuguste" järele kustutada sõnad 
„amet wõi". Seega oleks § 1721 järgmine: 
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„Isikutel, kellel puudub juriidiline hari
dus, amet wõi kutse wõõraid asju ajada, 
on keelatud töönduslikult igasugus
tele kohtuasutustele määratud kirjatööde 
walmistamine, samuti juriidiline nõuand
mine wõõrastes asjades. 

Sarnase teguwiisi ilmsikstulekul lõ
petatakse see administratiiw korras." 

See parandus ei piira wähemalt nende 
õigusi, kes ülikooli lõpetanud on, kuid 
wannutatud adwokaadi seisuses ei seisa, 
ilma selle paranduseta oleks nende enese
harimine asjata olnud ja neil ei oleks 
wõimalust palwekirjade walmistamise-
gagi omale ülewalpidamist teenida. Pa
lun see parandus wastu wõtta. 

J. S e p p (mo.): Lugupeetud Riigi
kogu liikmed! Härra Uibopuu toonitas, 
nagu oleks käesolewa seaduse läbi piira
tud wõõraste asjade ajamine mitteadwo-
kaatidel, et sellega nii öelda, wannutatud 
adwokaatidele mõnususi luua. Ma pean 
ütlema, et see alus, millega keelatakse ära 
niittejuristidele ja spetsiaal mitteadwo-
kaatidele wõõraste asjade ajamine ja 
kontorite awamine, ei seisa mitte selles, 
et teatud kihi, minupärast wannutatud 
adwokaadi kihi, seisukorda kaitsta, waid 
see on üld rahwa huwides ette wõetud. 
Meie teame, et enam tsiwiliseeritud maa
des isegi niikaugele minnakse, et tsiwiil-
asjade ajamine ülepea ära keelatakse 
kohtutes ka isikutel enestel, ja nad wõi
wad ainult adwokaatide läbi omi asju 
ajada, kes selleks täiesti ette walmista
tud, igatahes on kohtutel wäga raske, 
kui asja mittewilunud isikud ajama hak
kawad, see teeb kohtutele asjaajamise 
wäga raskeks ja palju keerulisemaks. 
Ma tähendan aga, et kõige raskem seisu
kord on ikka sellel inimesel ja kodanikul, 
kes oma asju kohtus peab ajama ja kes 
oma asja usaldab isiku kätte, kellel sel
leks mitte kutseharidust ei ole. On terwe 
rida asju, iseäranis kõik tsiwiilasjad, ka 
administratiiwasjad, mis on seotud tea
tud wTormaliteetidega protsessuaalsest 
küljest, ja kui asja algatakse mitte õieti, 
ja kui asjal ei ole mitte õiged juriidilised 
alused wõetud — nagu teada algawad 
asjad, iseäranis administratiiw asutustes 
nõndanimetatud palwekirjadega, kus palju 
eraisikuid neid walmistawad, ja kui see 
alus on walesti baseeritud ja administra
tiiw asutustest minnakse edasi Riigikoh
tuni, siis inimesed kaotawad lihtwor-
maalsetel põhjustel oma asja, ja wahe-
peal on kõik terminid möödas, nõnda et 

asju uuesti ülesse wõtta ei saa, ja nii kaob 
neil inimestel igasugune wõimalus oma 
õiguste kaitseks, mis neil, wõib olla, si
suliselt olemas oli. Ma leian, et see on 
täiesti lubamata, kui niisugused wõima-
lused antakse mitteasjatundjatele palwe-
kirju kirjutada kohtutesse wõi ka amet-
asutustesse. Ma tähendan, et just meil 
Eestis lähewad asjad asutuste otsuste 
peale administratiiwkohtusse edasikaebe 
teel, ja nii kaotaks suur hulk inimesi oma 
õigused, ma ütlen, wäga tähtsad õigu
sed, sest praegu aetakse wäga suurehin-
nalisi asju administratiiw asutustes ja 
kohtutes. Härra Uibopuu tähendas muu
seas selle peale, et sellega wõetakse 
professoritel ära asjaajamise õigused, 
kuid ma arwan et keegi professor ei lähe 
meil siin niisugust bürood asutama. Härra 
Uibopuu tähendas muuseas, et iga pro
fessor on wälja kujunenud teoreetiliselt 
oma alal, kuid see ei ole weel nii, et 
professor, kes jurist on, et see ka tingi
mata peaks hea adwokaat wõi asjaajaja 
olema. Üks kuulus Wene professor 
Tartu ülikoolis, kes ise oma asja oli sisse 
andnud, — mina ise kuulsin seda pealt, — 
oli selle niisugusel kujul sisse andnud, et 
kohtul tuli wormilistel põhjustel asja 
mitte just otsekohe tagasi lükata waid 
temale anti kuu aega oma palwe täien
damiseks. 

Üks professorgi rahwuswahelise õi
guse alal ehk minu pärast ka kriminaal 
õiguse alal ei wõi meie administratiiw õi
gust ja tsiwiil õigust kõigis detailides 
tunda. Kuna adwokaat peab peale üli
kooli lõpetamise weel teatud staashi läbi 
käima, ennast adwokaadi kutsele ette 
walmistama, temal peab ennem pikem 
aeg praktikat olema, kui teda wannuta
tud adwokaatide hulka arwatakse ja 
tema kõiki asju on õigustatud ajama. 

J. U i b o p u u (rhwsw.): Wäga lugu
peetud rahwasaadikud! Ei saa salata, et 
on tarwis asjatundlikult palwekirjad 
kokku seada, kui kohtu poole pööratakse. 
Iga asja algatamisest oleneb asja edas
pidine arenemine. Kui ka päris jurist 
palwekirja teeks, siis sellega ei ole weel 
kõik kartused kõrwaldatud, mis minu eel
kõneleja ette tõi. Meie teame, et ühel, 
kahel wõi kolmel jne. juristil on mitmed 
arusaamised ja arwamised ühe ja sama 
asja kohta isegi siin Riigikogus. Kui siin 
tahetakse ainult adwokaatide seisusest ^ 
isikutele õigust anda palwekirjakontorid 
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awada, see oleks teine asi, kuid siin ta
hetakse ka nõuandmise õigus ära wõtta. 
Ma saan aru, kui nõutakse, et kohtule 
esitatud palwekiri oleks juristi poolt wal
mistatud, kuid siin tahetakse isegi amet-
asutustele palwekirjade walmistamine ju
riidilise haridusega isiku ja adwokaadi 
seisuses seiswa kätte anda. Näiteks, kui 
mõni tahaks tulumaksu asjas palwekirja 
esitada, siis peab ta maalt linna adwo
kaadi juurde tulema selle asemel, et seda 
wallasekretääri juures teha. Kui meie 
selle seaduse üldkommisjoni poolt ette
pandud redaktsioonis maksma paneme, 
siis wõtame igasuguse wõimaluse ära 
neilt inimestelt, kel raske ilma haritud 
inimese abita mõne lihtsa asja kohta pal
wekirja teha, teiste asjatundjate poole 
nõuandmises pöörata, samuti ka neilt ini
mestelt, kel wõimalus puudub linna ad
wokaadi seisusest isiku juurde minna. 
Minu parandus ei taha muud, kui ainult, 
et neile isikutele, kes ülikooli lõpetanud, 
õigus anda palwekirju walmistada amet-
asutustele. Ma usun, et palwekirju ei 
lähe walmistama mitteasjatundlik ini
mene. Ühtlasi kergendaks minu ettepa
nek nende inimeste olukorda, kes mõnes 
lihtsas asjas nõu wõi haritud inimese abi 
palwekirja kirjutamiseks wajawad. Sel
lepärast tuleks minu ettepanekut toetada. 

J u h a t a j a Ä. J ii rin a n : Lõpusõna 
on aruandjal. 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Härra Ui
bopuu parandusega ei saa ma üldkom
misjoni nimel ühineda. Härra Uibopuu 
parandus ei olnud üldse kommisjonis kõne 
all. Aga mõnele härra Uibopuu wäitele 
tahaksin ma siiski wastu waielda. Härra 
Uibopuu näeb selles seaduses põhi
seaduse punkti rikkumist, millega 
kindlustatakse kodanikkudele waba elu
kutse walik. Ka teistes elukutsetes on 
kitsendused ette nähtud, näiteks ei wõi 
Lesti wabariigis igaüks arstiks hakata. 
On täiesti kindel kord ette nähtud, kui
das tuleb end ette walmistada, et arstiks 
saada. Käesolewa seadusega kindlus
tatakse kodanikkudele kaitse teatud pahe 
wastu, mis kodanikkudele wäga palju 
kahju wõib teha. Sellest kõneleb selgel 
sõnal käesolewa seaduseelnõu seletus
kiri, kus on öeldud: „Kuiwõrd ebausal-
duswäärilisena osutub kõneallolewate 
kontorite tegewus, milliseid aga, ajalehe-
kuulutuste järele otsustades, igapäew 
juurde kaswab, näitab kujukalt krimi

naalpolitsei Tallinna jaoskonna ülema 
ettekanne 26. märtsist 1925. a Tallinna-
Haapsalu rahukogu prokuröörile. Need 
andmed 16 elukutselise palwekirja-
kirjutaja kohta näitawad, et nii mitmete 
wastu nendest süüdistused tõstetud nende 
ebaõige tegewuse pärast oma töönduse 
alal. Nii näiteks süüdistatakse ühte neist 
petmises: ühel juhtumisel sellepärast, et 
tema Riigikohtusse oma klienti kaitsma 
pole ilmunud, kuna seda teha lubanud; 
teisel juhtumisel, et ta palwekirja, mida 
juunikuus 1924. a. 4.850 marga eest oma 
kontoris kirjutanud ning kohtule esitama 
pidanud, kunni 9. weebruarini 1925. a. 
weel teinud pole; kolmandal korral süü
distatakse sama isikut tsiwiilasja ümber
tegemises kriminaal asjaks, mille tõttu 
asjaosaline kohtuprotsessi kaotanud; 
teist nõndanimetatud palwekirjakirjuta-
jat süüdistatakse selles, et tema konto
ris on dokumendid wõltsitud, millega 
„Lstoonia" piimaärilt hiljuti 2.982.000 
marka wälja wõeti. Nagu ka nimetatud 
ettekandest näha, on Keilas keegi palwe-
kirjakirjutaja, kes politsei walwealune 
ning karistatud on 2-aastase ja 6-kuulise 
wangirooduga kõigi iseäralikkude õiguste 
kaotamisega, — teda süüdistatakse 600 
marga wäljapetmises, sest et ta lubatud 
kaitsjana pole kohtus üles astunud." Ma 
arwan, et neist näidetest peaks selle sea
duse tarwilikkus selge olema ja neid täien
dada enam ei maksa. Siin on tegemist 
kodanikkude kaitsega pahatahtlikkude isi
kute wastu. Sarnased asjad tekitawad 
wäga suurt kahju ja seda kahju nii ker
gesti parandada ei saa. Kui härra Uibo
puu seda seaduse teksti tähelpanelikumalt 
oleks lugenud, siis oleks ta näinud, et 
siin on öeldud „on keelatud tööndusli-
kul t . . ." . Ma juhiksin härra Uibopuu 
tähelpanu just wiimase sõna peale. Kui 
see sõna härra Uibopuul kahe silma wa
hele ei oleks jäänud, siis ei oleks ta oma 
kaugeleulatawaid järeldusi mitte teinud. 
Härra Uibopuu wäitest, et waadake, 
isegi juristide arwamised lähewad ühe 
ja sama asja juures lahku, ei saa järel
dust teha, et juriste tarwis ei ole. Ka 
arstide arwamised haiguste kohta wõi
wad lahku minna. Kuid sellest ei tehta 
järeldust, et arste tarwis ei ole ja igaüks 
wõiks ilma pikema jututa omapead ini
mesi arstima minna. Kui nii tehtaks siis 
hakkaks härra Uibopuu ise ka karjuma. 
Peale selle katsus härra Uibopuu näidata, 
et käesolewa seadusega tahetakse wan

al 
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uutatud adwokaatidele kindlam äraela
mise wõimalus anda. See waide ei kan
nata arwustust wälja. Adwokaatide nõu
kogu tegewust hinnatakse wäga kõrgelt, 
sellepärast et wannutatud adwokaadid 
wäga walju kontrolli all oma asju ajawad 
ja seega asjaajamine ka korralik on. 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : Rkl. Ui
bopuu poolt on ettepanek tehtud esime
ses reas sõna „puudub" järele juurde 
wõtta sõnad: Juriidiline haridus". 
Teises reas sõna „igasuguste" järele kus
tutada sõnad: „amet- wõi". ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on p a r a n d u s t a g a s i l ü k a t u d . 
Asun seaduseelnõu teksti hääletamisele. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on s e a d u s e e l n õ u t e k s t 
w a s t u w õ e t u d. 

5. Üüriseaduse Ü ü r i s e a d u s e 
muutmise ja k o m m i s j o n i a r u -
ärakaotamise a n d j a W. L i n n a -
seadus— I m ä g i : Austatud Riigi-
lugemisel. kogu liikmed! Üürisea

duse muutmise ja ära
kaotamise seaduseelnõu on täna pärast 
pikka waheaega, mis enam kui 8 kuud 
kestnud, teist korda Riigikogusse jõud
nud. Loodetawasti leiab käesolew sea
duseelnõu nüüd ühel wõi teisel wiisil la
hendamist. 

Esimese tõuke praegumakswa üüri
seaduse rewideerimiseks andis 25. ok
toobril 1923. a. Riigikogu liigete J. Kes
külla, 0 . Rütli ja J. Temanfi poolt Riigi
kogule esitatud üüriseaduse muutmise ja 
ärakaotamise seaduseelnõu. Tähendab, 
ligi kaks aastat on möödas käesolewa 
seaduseelnõu algusest. Pärast seda esi
tati warsti Riigikogule wastaselt poolt 
üürnikkude rühma esitaja rkl. Porman'i 
poolt teine üüriseaduse muutmise seadus
eelnõu. Mõlemad eelnõud anti selleks 
eriti moodustatud üüriseaduse kommis
joni läbiwaatamiseks. Wähe hiljem 
pandi üüriseaduse kommisjonile ette weel 
kolmas üüriseaduse muutmise seaduseel
nõu, seekord Wabariigi Walitsuse poolt. 

' Kõik kolm seaduseelnõu, mis üht ja 
sama asja käsitasid, ei rahuldanud üüri
seaduse kommisjoni, ei leidnud kommis
joni poolehoidu. Kolm seaduseelnõu läk
sid ka sisuliselt üksteisest lahku. Maja
omanikkude esitajate poolt sisseantud 
seaduseelnõu mõte ja sisu oli see, et wõi
malikult ruttu üüriseadust lõpulikult ära 

kaotada. Üürnikkude rühma esitaja poolt 
ettepandud üüriseaduse muutmise sea
duseelnõu nägi aga ette üüriseaduse wõi-
malikku süwendamist, laiendades üüri
seadust ka nende ruumide ja korterite 
peale, kus senni üüriseadust ei olnud. Ühe 
sõnaga, see seaduseelnõu kandis sarnast 
iseloomu, et wõimalikult kõigi ruumide 
kohta ja jäädawalt maksma panna üüri
seadust. Wabariigi Walitsuse poolt esi
tatud ettepanek puudutas peaasjalikult 
kaudseid asju, lubades üürinorme wähe 
tõsta. Olgugi, et nüüd juba ligi kaks 
aastat sellest ajast tagasi on, kui üürisea
duse rewideerimine päewakorraa wõeti, 
tundus juba enne hädapärast tarwidust 
üüriseadus rewideerimisele ja muutmi
sele wõtta. Selle asjaga ei suudetud aga 
kuidagi hakkama saada. Lõpuks, kui ma
jaomanikud asja oma kätte wõtsid, hak
kas asi liikuma. Praegu, kus asi liikwel, 
on ta siiski wäga pikaldase tempo wõt
nud. 

Meie seadusandliku töö juures on 
märgata kahte wiisi: üht wõiks nime
tada kärmeks wiisiks, kus seaduseelnõu, 
mis tihti wäga sügawalt rahwa luusse ja 
lihasse tungib ja, wõib olla, weel süga
wamalt riigikassat puudutab, wastu wõe
takse kergelt, kus seda kommisjonides 
ruttu läbi waadatakse ja mille juures ka 
Riigikogus suuri waidlusi ei ole. Teine 
seadusandlik wiis oleks, nõnda öelda, pi
kaldane, weniw wiis, kus seaduseelnõu, 
wõib olla, riigikassat sugugi ei puuduta, 
waid tulu mõttes isegi kasulik on, kuid 
ometi kuidagi Riigikogusse ei pääse. 
Kommisjonis seisab ta kaua, teda sõelu
takse ja kaalutakse igast küljest ja lüka
takse jälle edasi. Nii kestab see wahest 
aastate wiisi. Niisuguse teise wiisi jä
rele on käesolew seaduseelnõu läbi waa
datud. Mina ei tea öelda, kuipalju kom
misjoni istungid selle seaduseelnõu jaoks 
on olnud, kuid palju on edasi-tagasi wai
eldud, üksteisele etteheiteid tehtud ja wa
hel isegi terawaks mindud. Nüüd lõpuks 
on suure waewaga nii kaugele jõutud, et 
seaduseelnõu on wõidud Riigikogule esi
tada. Wõib olla aga ometi, et see pikal
dane läbiwaatamise wiis wõimaldab loo
detawasti seaduse kergemat wastuwõt
mist Riigikogu poolt, sest Riigikogu wõiks 
täiesti julge olla, et kõik siin juba on teh
tud, mis teha wõis, et seaduseelnõu 
oleks tõesti otstarbekohane ja õige. Ma
jaomanikkude poolt esitatud seaduseel
nõu ja need kaks teist seaduseelnõu, mis 
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kommisjonil materjaaliks olid, ei leidnud, 
nagu ma juba tähendasin, kommisjoni 
poolt poolehoidu, sellepärast, Qt kom
misjon oma suures enamuses seisukohale 
asus, et üüriseadus on ikka niisugune 
mitte-normaalne nähtus riigis, mida ei 
tohi jäädwustada, waid mis ükskord ik
kagi ära kaotatama peaks. Peale selle ei 
tohiks üüriseadus, kui ta weel maksab, 
liialt suuri takistusi loomulikule elule 
teha. Et üüriseaduse kommisjoni seisu
koht niisugune oli, et üüriseaduse peaks 
ära kaotama ja mitte wäga kauges tule
wikus, siis loomulikult ei hakanud üüri
seaduse kommisjon ka oma eesmärgiks 
seadma kõiki praegumakswas üüriseadu-
ses olewaid puudusi kaotada, sest see 
oleks nii-kui-nii üle jõu käiw ülesanne 
olnud. Neid puudusi, mis üüriseaduses 
on, ei suudeta ometi küllalt kõrwaldada, 
kuna pealegi lõpusiht on ikkagi üürisea
duse ärakaotamine. Sellepärast kom
misjon seadis oma ülesandeks ainult 
kõige tähtsamaid, tuntawamaid puudusi 
üüriseaduses kõrwaldada ja teiseks üles 
seada aja, millal peaks üüriseadus ära 
kaotatama. Üüriseaduse kommisjon on 
oma tegewuseks wäga palju materjaali 
saanud linnade liidult, üksikutelt linna
delt, üksikutelt organisatsioonidelt, maa
kondadelt jne. Waewalt on palju teisi 
kommisjone, kellel oleks nii rikkalik 
materjaal olnud ühe küsimuse kohta kä
sutada ja käsitada, kui seda üüriseaduse 
kommisjonil on olnud. Nendest mater-
jaalidest selgus kõigepealt, et meil Ees
tis on linnasid õieti kahte liiki. Ühed on 
linnad ja ka alewid, kus terawat korte
rikriis!' ei ole ja teise* need, kus on 
tunda terawat korterikriis!. Nende lin
nade ja alewite kohta, kus korterikriis! 
mitte terawalt tunda ei ole, oli sellepä
rast täiesti arusaadaw üüriseaduse kom
misjoni seisukoht, et seal ei pruugiks ka 
üüriseadus enam maksma jääda ja selle
pärast on ka praeguses seaduseelnõus 
ette nähtud, et nendes linnades ja alewik
kudes üüriseadus enne makswuse kao
tab, kui nendes kohtades, kus korteri
kriis} tunda on. Kommisjon peaasjalikult 
koondas oma tegewuse nelja punkti üm
ber. 1) kas on otstarbekohane maksew 
üüriseadus ära kaotada, 2) missugune on 
Omawalitsuste seisukoht üüriseaduse 
ärakaotamise ja üürinormide asjus; siis 
kas on soowitaw üüriseaduses üürinormi 
alam- ja ülemmäära ära määrata wõi 
jätta see õigus Omawalitsustea, ja lõpuks, 

mis soowitatakse korterikriisi lahenda
miseks. Need küsimused pandi omawalit-
sustele ette, et nad nende kohta oma was
tused saadaksid. Wastustest selgus 
järgmist, üüriseaduse täies ulatuses ära 
kaotamise poolt ei rääkinud wastustes 
mitte enamus, waid ainult need alewid 
ja linnad, kus korterikriisi ei olnud tunda. 
Need olid selle poolt, kuna aga suurem 
osa linnadest ja alewikkudest olid arwa
mises, et üüriseadust täies ulatuses ära 
kaotada weel ei tule. See oli küll siiski 
— pean kõrwalt juurde lisama — õieti 
kahe aasta eest, uuemaid wastuseid meil 
ei ole selle küsimuse kohta olemas, kuid 
ometi on nõnda üüriseaduse ärakaota
mise kohta linnade ja alewikkude seisu
kohad ilmsiks tulnud. Kõige huwitawam 
ja wast ka kõige õigem wastus tuli meie 
pealinna, Tallinna poolt ja Tallinna sei

sukoht selles küsimuses oli, et üüriseadus 
tuleks ära kaotada järk-järgult, mitte ühe 
korraga, nimelt sel teel, et seaduses ette 
nähtud oleks üürinorme tõsta järk-jär
gult wäikeste waheaegade järele kunni 
kulla wäärtuseni ja kui nad nii kõrgele 
on tõusnud, siis lõpulikult üüriseadus ära 
kaotada. Tallinn pani ette oma kawa, 
mille järele oleks tulnud üürinorme 
tõsta 1. maiks 1924., sajakordseks, 1-seks 
oktoobriks 1. a. — 125-kordseks, 1-seks 
juuniks 1925. a. 15Ö-kordseks ning 1. juu
liks käesolewal aastal kunni kulla kur
sini, ja tulewa aasta 1. jaanuariks ära 
kaotada täies ulatuses. Niisugune oli 
Tallinna linnawalitsuse seisukoht üüri
seaduse ärakaotamise kohta. Üüri normi 
asjus olid kõik wastused ses mõttes ühe
taolised, nimelt et üürinormi tuleb märksa 
tõsta wõrreldes sellega, mis praegune 
üüriseadus lubab. Siin olid ka mitmesu
gused normid üles seatud, 80—100-kord-
sed ja, kui ma ei eksi, siis ka 125-kord-
sed. Ühesõnaga toonitati: üürinormi on 
tarwis kohe tõsta, kuid selle tõstmisega 
ei ole senniajani weel kuigi kaugele jõu
tud. . . . Küsimuse peale, kas on soowi
taw üürinormi alam- ja ülemmäära ära 
määrata, tulid mitmesugused wastused. 
Oli linnasid, kes seda mitte soowitawaks 
ei pidanud, see on soowitasid alam- ja 
ülemmäära ära kaotada ja jätta maks
waks ainult üks kindel norm. Oli ka 
neid linnasid, kes arwasid siiski sündsaks 
ja tarwilikuks alam- ja ülemmäära sea
duses fikseerida ja jätta omawalitsustele 
õigus alam- ja ülemmäära piirides oma 
ringkonnas üüri normeerida. Kuid ena

st* 
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mus kaldus sinnapoole, et üks kindel 
üürinorm peaks olema. Kõige tähtsama 
küsimuse kohta, kuidas korterikriisi la
hendada, tuli kõige wähem rahuldawaid 
wastuseid. Üldine arwamine oli see, et 
korterikriisi wõib lahendada üksi riigi 
poolt ohtralt antawate ehituslaenude 
abil. Muid mõjuwaid abinõusid keegi ti 
teadnud juhatada. 

Kommisjon omalt poolt seadis ülesse 
kaks küsimust: 1) kas üüriseadus lahen
dab korterikriisi ja 2) kas üürnikud wa-
jawad seaduslikku kaitset üüriseaduse 
näol. Esimese küsimuse kohta ei läi
nudki arwamised lahku, waid oldi ühisel 
arwamisel, et üüriseadus, kui ta ka wäga 
ideaalne oleks, ometi ei suudaks mingil 
teel korterikriisi — korterite puudust la
hendada, ega selleks kaasa aidata, waid 
ümberpöördult wõiks üüriseadus ennem 
korterikriisi süwendada. Selles mõttes 
ilmtingimata ei ole üüriseadust tarwis, ta 
ei suuda siin kuidagi kaasa aidata. 

Teise küsimuse juures, kas üürnikud 
wajawad seaduslikku kaitset üüriseaduse 
näol, tuldi otsusele, et meil on küll üür
nikke olemas, kes seda kaitset wajaksid, 
kes ei suuda ajakohaseid üürisid maksta. 
Teine küsimus on see, kas üüriseadus 
suudab niisugust kaitset üürnikkudele 
anda. Siin peab tähendama tegelikku elu 
waadates ja seda mõju, mis üüriseadus 
on elu peale awaldanud aastate jooksul, 
et üüriseadus ometi ei suuda täielikku 
kaitset pakkuda. Ta kaitseb küll üht osa 
kodanikke ja wõimaldab neile wäga ma
dalat üüri maksta, kuid niisugust kaitset 
üüriseaduse näol saawad üksi ainult need 
üürnikud, kes juba enne üüriseaduse 
maksmahakkamist korteris elanud ja ni
melt wahet pidamata. Kuid nende üür
nikkude hulgas on tihti ka niisuguseid 
kihtisid ja rahwa klassisid, kes oma ma
jandusliku jõukuse poolest suudaksid suu
remat üüri maksta ja niisugust kaitset ei 
tarwita. Teised kodanikud, kes omale 
korteri on saanud juba üüriseaduse maks-
wuse ajal, ei ole üüriseaduse najal min
git kaitset leidnud. Nii et üüriseadus oma 
normidega wõib ainult kaitsta teatud osa 
kodanikke kõrge üüri wõtmise eest. Tei
sest küljest aga wõimaldab üüriseadus 
wäga suuri pahesid, nimelt sel teel, et ta 
wõimaldab ühel osal kodanikkudel teist 
osa ekspluateerida, lubab allüürnikkudelt 
nii palju üüri wõtta, kuipalju üldse maksta 
suudetakse. On teada, et meil Tallinnas 
ja, wõib olla, ka Tartus ja teistes suure

mates linnades, on terwe hulk inimesi 
olemas, kes õieti elawad ainult oma all-
üürnikkude käest saadawast üürist, wõib 
olla isegi kaunis hästi ja jõukalt. Nende 
hulgas on suur hulk endisi põhjaarmee-
lasi ja üldse Wene ajast siiajäänud riigi
ametnikke, wõõrast rahwusest isikuid, 
kes praegu meie üüriseaduse kaitse all 
omale sissetulekuid saawad teiste kaas
kodanikkude ekspluateerimisest. 

Nõnda ei leia mõlemad ülesseatud kü
simused wastust üüriseaduses. Praegune 
seadus läheb pisut lahku sellest seadus
eelnõust, mida läinud aastal Riigikogule 
esitati. Läinud aastal esitati Riigikogule 
üüriseaduse kommisjoni poolt 10. oktoob
ril üüriseaduse eelnõu, kuid sel korral ei 
wõtnud Riigikogu üüriseaduse eelnõu 
mitte täies ulatuses arutamisele, waid rkl. 
Martna ettepanekul lükati see eelnõu 
kommisjoni tagasi uuesti läbi kaalumi
seks tema puuduste suunas ja paranduste 
tegemiseks, näiteks allüürnikkude wahe
korra selgitamise suunas, et sunduslikuks 
teha korterite wahetalitust, üüri wastu
wõtmise aega kindlaks määrata, et üür
nikud majaomanikke ei tarwitseks otsida 
jne. Kuid neid põhimõtteid ei leidnud 
üüriseaduse kommisjon wõimalikuks ega 
tarwilikuks seaduses ära fikseerida, sest 
jaolt on need wähese tähtsusega soowid, 
näiteks et peaks tingimata kindel aeg ära 
määratama, mil majaperemees üüri 
wastu wõtab. Niisugust aja äramäära
mist ei ole tarwis. Teiseks ei tooks need 
soowid tegelikus elus kuigi palju pare
musi. Meil on olnud mõne aasta eest 
üüri wahetalitus^ ja selle tegewuse taga
järg ei olnud sugugi hea. Selle sundus
liku wahetalituse kaudu ei saadud roh
kem korterid, waid see tõi palju muid 
pahesid kaasa, mis sugugi ei tarwitse 
olla. Neid soowe ära kaaludes, mis 
härra Martna poolt ette toodi, leidis üüri
seaduse kommisjon, et neid ei saa teos
tada. Et üüriseaduse eelnõu uuesti läbi
kaalumisel oli kommisjonis, siis tegi kom
misjon mõned parandused, mis eelmises 
eelnõus ei olnud ja mis wõib olla head 
mõju awaldawad. Peaparandus, wõrrel
des eelmise eelnõuga, on tehtud nimelt 
§ 2-se juures. § 2 eelmisest eelnõust 
räägib, et linna- ja alewiwalitsustel on 
õigus majaomanikudele, kelle majad wõi 
eluruumid täiesti wõi osalt kõlbmatuse 
pärast tühjad seisawad, tähtaega mää
rata, mille jooksul nad elamiseks kõl
bulikuks peawad olema parandatud ja 
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seesuguste' parandatud eluruumide üü-
rileandmine sünnib wabakokkuleppe teel 
majaomaniku ja üürilewõtja wahel. Tä
hendab kui sundus on Omawalitsuste 
poolt antud, siis langewad niisugused ma
jad üüriseaduse alt wälja. Kui aga maja
omanik oma lagunenud maja wabatahtli-
kult ära parandab, siis praegumakswa 
üüriseaduse mõtte järele ei lange niisu
gune maja üüriseaduse alt mitte wälja. 
See on awalik loogika puudus ja seda 
puudust on käesolew seaduseelnõu pa
randanud sel teel, et ka need majad, mis 
majaomanikkude poolt ilma sundimiseta 
ära parandatakse, elamiseks kõlbulikku
deks muudetakse, langewad üüriseaduse 
alt wälja ja wõib neis üüri wabalt wõtta. 
See parandus aitaks wististi teatud mää
ral korterikitsikuse lahendamiseks kaasa. 

Siis on weel üüriseaduses parandus 
tehtud selles mõttes, et § 17-dast on wälja 
jäetud sõna „tungiwalt". Eelmises sea
duseelnõus on nimelt öeldud, et kui ma
jaomanikul korterit enesele wõi kojame
hele tungiwalt elukorteriks tarwis, siis 
wõib üürniku kohtu poolt wälja tõsta. 
Sõna „tungiwalt'' on ebamäärane ja ei 
ütle midagi, waid on tihti tekitanud aru
saamatusi ja raskusi kohtule ja sellepä
rast on see sõna käesolewast eelnõust 
wälja jäetud. Nii et praegune redakt
sioon on: .,Kui üürileandjale korterit ehk 
tuba on enesele wõi kojamehele elukor
teriks tarwis." Need.on õieti need olu
lised muudatused, mis on . tehtud pärast 
seda, kui eelnõu oli esimest korda Riigi
kogus arutamisel. 

Peale selle on normi tõstetud 100-
kordseks üldiselt kõigi korterite eest, mis 
üüriseaduse alla käiwad ja 130-kordseks 
nende korterite eest, mis on täielikult re-
monteeritud pärast käesolewa seaduse 
maksmahakkamist. Eelmises üürisea
duse eelnõus wiimast normi ei olnud. 

Siis on weel üks suurem olulisem 
muudatus ja nimelt, et üüriseaduse kom
misjoni arwamise järele peaks üürisea-
dus ära kaotatama kahel tähtajal, kuue 
kuu pärast ja ühe aasta pärast. Kuue 
kuu pärast neis linnades ja alewites, kus 
korterikriisi tunda ei ole ja teistes linna
des ja alewites ühe aasta pärast, pärast 
selle seaduse maksmahakkamist. Pärast 
seaduse ärakaotamist tuleksid üüriwahe-
korrad lahendada jälle meil makswa Balti 
eraseaduse 3-da köite põhjal. Meie 
oleme jõudnud niisugusesse ajajärku, kus 
õieti kõik sõjaajast pärit olewad erilised 

seadused ja sundmäärused, mis pidid 
meie majanduselu ühes wõi teises suunas 
arendama, ära on kaotatud. Kuid on 
jäetud weel üks seadus ja see on üüri-
seadus. Tähendatud seadus on oma 6 
aasta kestwusel küllalt näidanud, et ma
janduslikku elu ei saa reguleerida niisu
guste seaduste najal, mis on takistuseks 
normaalsele elule ja selle tuntaw tagajärg 
on see, et rahwamajanduse mõttes suur 
riiklik warandus, liikumata omandused, 
on ikka ja ikka enam ära lagunenud. Kui
palju riik on kahju saanud, seda ei ole 
waewaks wõetud wälja arwata, kuid kin
del on, et meie riigis olewad majad oma 
koguwäärtuses^ on märksa kaotanud 
wõrreldes sellega, mis nad enne sõda 
olid. Meie majad on ruineerunud selle
pärast, et on maksew niisugune ebamää
rane sõjaajast päritolew seadus. Selles 
mõttes, et päästa meie rahwa warandust, 
oleks tarwis, et üüriseadus wõimalikult 
ruttu ära kaotataks, et wahekorrad üüri
leandja ja üürilewõtja wahel õiguslikule 
alusele ja makswa tsiwiilseaduse põhjale 
saaksid rajatud, et wõimalik oleks ma
jade eest niipalju tulu saada, et neid 
wõiks rernonteerida, parandada ja kohen
dada. Mina arwan, mu härrad, et teil 
sellest tarwidusest arusaamist on, et 
üüriseadus ei wõi kauem sarnasel kujul, 
nagu ta praegu maksew on, püsima jääda, 
et seda on tarwis ära kaotada, ja loodan, 
et teie ühinete üüriseaduse kommisjoniga 
praegune seaduseelnõu I lugemisel wastu 
wõtta. Esitataw seaduseelnõu ei taha 
korraga ja järsku seda küsimust lahen
dada, waid ta annab pool aastat ja aasta 
aega igaühele oma wahekordi majaoma
nikuga korraldada, tõstes ainult esiotsa 
seda üürinormi õige wähe, wõib olla wä
hem, kui igalpool juba maksetakse. Teen 
ettepaneku seaduseelnõu I ' lugemisel 
wastu wõtta. 

L. J o h a n s o n (stp.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Kui üüriseadus anti sel
leks walitud erikommisjoni, siis tehti te
male, nagu ka härra aruandja ise tunnis
tas, erilised ülesanded. Kahjuks ei ole 
aga üüriseaduse kommisjon Riigikogu ot
sust mitte täitnud, jättes tähele panemata 
need ülesanded. Otsus, mis 10. oktoobril 
1924. a. Riigikogu poolt wastu wõeti, 
käib järgmiselt: „Riigikogu teeb üürisea
duse kommisjonile ülesandeks üürisea-
dust selle puuduste suunas läbi kaaluda 
ja parandada, näiteks allüürnikkude wa-
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hekorra selgitamise suunas, korteri wa-
hetalitus sunduslikkuks teha, üüri wastu
wõtmine aga kindlaks määrata, et üürni
kud majaomanikke asjata otsida ei tar
witse jne." Allüürnikkude wahekordade 
selgitamise küsimus, mis üks tarwiliku
naatest, sest just sel alal tuleb kõige roh
kem pahesid ette, on jäetud kommisjoni 
poolt täiesti käsitamata. Samuti ei ole 
üüriseaduse kommisjon esinenud wahe-
talituse asjus ühegi ettepanekuga. Wahe-
talitus on aga meil praegustes oludes 
wäga tarwilik. Mispärast kommisjon 
selle tegemata wõi täitmata on jätnud, 
selle kohta ei kuulnud meie härra aru
andjalt ka midagi. Härra aruandja tä
hendas, et „kommisjon ei pidanud wõi
malikuks ega tarwilikuks". See ütelus 
on wäga lakooniline, kuid ei ütle siiski 
midagi ära. Peale selle ei uskuwat härra 
aruandja, et Riigikogu ülesande täitmine 
tooks paremusi. Nii siis juba wormilis-
tel põhjustel ei wõi see seadus wastuwõe-
taw olla. Riigikogu, kui ta tahab oma ot
sust austada, kui ta tahab oma autoriteeti 
kõrgel hoida, siis peab ta juba wormilis-
tel põhjustel üüriseaduse kommisjoni ta
gasi andma. Aga ka sisuliselt ei ole need 
ettepanekud wastuwõetawad ega põh
jendatud, mida härra aruandja ette kandis 
üüriseaduse kommisjoni nimel. Härra 
aruandja tähendas, et üüriseaduse ära
kaotamise põhjuseks wõiks olla see, et 
meie oleme jõudnud ajajärku, kus sõja
aegsed määrused ära kaotatud ja üüri-
seadus olewat sõjaaja jäänus. Kuid see 
on ainult asja üks külg. Üüriolud on 
sõjaaja jäänused ja üüriseadus on ainult 
selleks, et neid sõja järele tekkinud olu
kordi lahendada, ja neid määrusi wõib 
alles siis ära kaotada, kui üüriolud, mis 
sõja tagajärjel keeruliseks muutunud, pa
ranewad. Kahjuks seda märgata ei ole ja 
seda ei wõi wist ka aruandja tõendada, 
et meie korteriolud oleksid praegu nor
maalsed. Härra aruandja ütleb, et üüri
seadus takistawat korteriolude nor
maalseks muutumist, olewat takistuseks 
normaalsele elule. Aga kas on meil siis 
praegu normaalne- elu? Missugusel alal 
on meil normaalne aeg? Üheski riigis ei 
ole weel sõja tagajärjed likwideeritud, 
waid igalpool on terawalt tunda ja näha 
need tagajärjed, mis päritud sõjast. Ei 
saa siis ka öelda, et meil normaalsed olud 
oleksid ja ainult üüriseadus normaalne ei 
ole praegustes oludes, et üüriseaduse ta
gajärjel on majad lagunenud. Majad ei 

ole lagunenud üüriseaduse tagajärjel, 
waid selleks on hoopis teised tegurid 
kaasa aidanud. Kui aruandja ütleb, et 
majad on märksa oina wäärtuse kaota
nud, wõrreldes sellega, mis enne sõda oli, 
siis tuleb küll küsida: kas ainult majad 
on oma wäärtusest kaotanud? Mitte üksi 
majad ei ole oma wäärtuse kaotanud, 
waid kõik inimeste kapitaalid. Wõtame 
näiteks sellegi konkreetse juhtumise, kus 
inimesed, kes oma raha majadesse ei 
paigutanud, waid hoiukassadesse, ei ole 
neist summadest pennigi kätte saanud, 
waid nende warandus on täiesti häwita
tud. Samuti on sõjakahjude hindamise 
kommisjon ainult teatud mastaabis sõja-
kahjusid tasunud, suurem osa sellest on 
tasumata jäänud, ja need inimesed on 
oma waranduse mitte osalt, waid täiesti 
kaotanud. Ka see kõige suurem waär-
tüs, inimese elu, on oma wäärtuse pea 
täiesti kaotanud. Kui wõrdleme inimese 
elu wäärtust enne sõda nüüdse ajaga, 
siis näeme, et aruandja seletus, et ainult 
majad suure osa oma wäärtusest on kao
tanud, kuna teised wäärtusea on püsima 
jäänud, ei wasta tõele. Ei saa ühestki 
aruandja seletusest wälja lugeda wasta-
wat põhjendust, nagu oleks niisugune 
silmapilk kätte jõudnud, kus kõik niisu
gused korraldused, mis muidugi ei wõi 
igawesti püsida, tuleksid ära kaotada. 
Härra Mürk selle seaduse päewakorda 
wõtmist põhjendades ütles, et üürisea
duse ärakaotamise seadus on peawarju 
muretsemise seadus. Wõib olla, et härra 
Mürk weel seletab, mis poolest see sea
dus just peawarju muretsemise seadus 
on. Peab ütlema, et selle seaduse tähen
duse äramääramine on pärit sealt samast 
lahtrist, kuhu kuulub ühe kristlase eilne 
seletus, et wanaduse ja tööjõuetuse pen
sioni andmine riigitöölistele teeb töölised 
loiuks töö wastu, sest nad tunnewad, et 
nad on kindlustatud oma wanul päewil. 
Nii on härra Mürk'i ja selle kristlase sele
tus pärit ühest ja sarnast lahtrist ning 
tulewad kirjutada nende omapärase hin
damise ja asjast arusaamise arwele. (J. 
L u u r, krst.: R ä ä k i g e o m a a s j u s t , 
j ä t k e k r i s t l a s t e a s j a d p u u t u 
m a t a . ) Noh, üks Wene wanasõna ütleb 
selle kohta midagi, kuid ma jätan selle 
ütlemata. (J. M ü r k , mo.: E g a ü ü r i 
s e a d u s p o l e a n t u d s e l l e k s , e t 
r i i g i k o d a n i k u d s e l l e s t t u l u 
s a a k s i d , w a i d s e l l e k s , e t p e a 
w a r j u a n d a . ) Üüriseadus on antud 
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selleks, et riigi huwisid ja riigikodanikke 
kaitseda segamini paisatud oludes. Üüri-
seaduse andmisel pole wälja mindud sel
lelt seisukohalt, nagu restoraanipidaja 
omale patenti wõttes, waid üüriseadus 
on riigikodanikkude huwide kaitsja. (0. 
A m b e r g , krst.: K a s ü ü r i s e a d u s 
a l l ü ü r n i k k u k a k a i t s e b ? ) All-
üürnikkude küsimuse lahendamiseks tehti 
Riigikogu poolt üüriseaduse kommisjo-
nile sellekohane ettepanek, kuid üürisea
duse kommisjon jättis oma enamuses all-
üürnikkude küsimuse täiesti lahtiseks, 
jättis selle küsimuse täiesti läbi aruta
mata, kuigi temale Riigikogu poolt selle
kohane ülesanne tehti. (J. S e p p , mo.: 
S e e k ü s i m u s o l i a r u t a m i s e l . ) 
Te wõisite ju seda arutada, kuid nagu 
näete, on selle kõige põlewama ja tera
wama küsimuse kommisjon tähele pane
mata jätnud. Astuge kommisjonist tagasi 
ja laske sinna walida neid, kes Riigikogu 
otsuseid tahawad austada. 

Üüriseadus ei ole mitte takistanud 
korterite juurdeehitamist. Ei saa tarwi
tada wäidet, et üüriseaduse tagajärjel on 
uued korterid ehitamata jäänud. Uued 
korterid ei käi üüriseaduse alla. (J. 
S e p p , mo.: M õ t e l g e n a t u k e n e 
l a i e m a l t j a s ü g a w a m a l t , s i i s 
t u l e t e t e i s e l e s e i s u k o h a l e . 
H ä r r a M a r t n a on j u b a t e i s e l 
s e i s u k o h a l . K. T o n k m a n , põl.: 
H ä r r a J o h a n s o n p o l e ü ü r i s e a 
d u s e k o m m i s j o n i l i i g e , s e l l e 
p ä r a s t ei t u n n e n e i d a s j u . J. 
M ü r k, mo.: T a t a h a b n ü ü d s i n n a 
ni i n n a.) Ma wõiksin teie isiklikkude 
märkuste peale wastata, kuid ma ei pea 
tarwilikuks iga wäikluse ja iga närususe 
peale wastata. Kui niiwiisi kahtlusta
takse ja niisuguseid etteheiteid ha
katakse tegema ja räägitakse, et ta
han härra Mürk'i asemele kommisjoni 
minna, siis peab ütlema, et see ei ole 
muud, kui närusus. (K. I p s b e r g , põl.: 
Ö e l g e s e d a n ä r u s u s t e d a s i . ) 
Mis puutub sellesse, mis praegu juurde
ehitamist takistab, siis on seal sootu tei
sed põhjused. Üks põhjus on, see, et 
ärialal on olud liig soodsad selleks, et 
wõib kerge waewaga kapitaali praegu 
teenida. (0. Ä m b e r g, krst.: K õ i k 
p õ h j a l ä i n u d . ) Põhja on läinud seal, 
kus on tahetud üleliiga teenida. Peäle 
selle peab ütlema seda, mis sugugi üüri-
seadusest ära ei olene, et üldse meie 
maapoliitika on selleks ebasoodne ja ehi-

tustingimused ei ole kerged, aga see kõik 
ei ole seotud üüriseadusega. Ei ole ka 
riik ja omawalitsused meie ehituspoliiti-
kale tarwilikku tähelpanu pööranud. Kuigi 
Riigikogu kõnetoolilt on tulnud wäga 
palju sellest kõnelda ja isegi mõnesugu
sed soowiawaldused on wastu wõetud, 
ei ole tähelpanu pööratud uute korterite 
tarwilikul määral juurdeehitamise peale. 
Praegusel silmapilgul, kus üüriseaduse 
ärakaotamise küsimus on päewakorda 
wõetud, puuduwad paljudel inimestel 
korterid. Samal ajal, kus üks osa ini
mesi elab suurtes korterites, on teised 
surutud õige wäikestesse urtsikutesse, 
kus nad kõrget hinda maksawad. Eriti 
kõrget hinda maksawad just meie wäike-
korteripidajad wõrreldes selle tööpaigaga 
ja sissetulekuga, mis neil on; wõrreldes 
ka selle ajaga, kus üüriseadus maksma 
pandi, ei ole olud sedawõrd muutunud, et 
üüriseaduse wõiks ära kaotada. Palgad 
ei ole mitte tõusnud. Meie teame, et 
suurel osal töölistel on palgad isegi lan
genud ühiskondlikkude tööde tagajärjel 
kunni 70—90 margani päewas, enne sõda 
1921. aastal olid palgad palju paremad. 
Suur osa töölisi on praegu täiesti ilma 
sissetulekuta wõi wäikseosalise sissetu
lekuga. Tähendab, ei ole korterite tarwi-
tajatel, eriti wäikekorterite tarwitajatel 
wõimalusi kõrgendatud üüri maksta. See 
kõrgendatud üür ei ole sugugi iseenesest 
põhjendatud. (0. A m b e r g , krst.: M i s -
p ä ra s t n a d m a a l e ei l ä h e ? ) Jah, 
härra Amberg, Teie olete ettewõtja ja ma 
näeksin heameelega, kui Teie niisuguse 
kontori asutaksite, kes töölisi hakkab 
maale paigutama. Kui inimesed maale ei 
lähe, siis on sellel teised põhjused, mitte 
aga see, et linnas üüri wähem makse
takse, kui nõutakse. Seal on sootu teised 
põhjused, mispärast inimesed maale ei 
liigu ja niisugused tingimused, mis seda
wõrd mõjuwad on, et inimesed ei saa 
kuidagi maale minna, ja need teised põh
jused, ma arwan, on Teile, härra Am
berg, teada, mis aga täna ei ole päewa-
korras. Mina wõiksin sellest siiski kõ
neleda, kuna see osalt üüriseadusega 
ühenduses on, sest et kui inimesed maale 
walguksid, siis wõiks ju üks osa korte
rid wabaneda. Sellepärast teen selles 
paar märkust. Maal ei ole kõigepealt 
tarwilikul määral tööd, suur osa inimesi, 
kes praegu linnas tööta, on ka perekonna
inimesed. Meie teame ja seda näitawad 
juba ennesõjaaegsed olud, et maal enam 
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ja enam wäheneb perekonnaga inimeste 
palkamine. Palgatakse üksikuid inimesi. 
Kujutage nüüd ette, et maal on palgad nii 
wäiksed, et waewalt perekond suudab 
ära elada.' Kui perekond elab linnas, kel
lel teatud wäljaminekud on, siis muutub 
elamine nii raskeks, et ka seekord, kui 
perekonnatoitjad maale läheksid tööle, 
peaksid nende perekonnad linnas nälgima. 

Ei ole kaebtusi selle üle, et maal töö
listest puudus oleks, waid et üks osa 
popsnikkudest, wäikemaapidajatest ja 
alalistest põllutöölistest on kannatanud 
eriti läinud aastal ja ka tänawu on kanna
tada saanud tööpuuduse all. Need on siis 
põhjused, mispärast maale ei minda. 

Meil ei ole, nagu ma juba tähendasin, 
märgata korterikriisi lahendamise alal 
küllalt edukat tegutsemist ei Walitsuse 
ega Omawalitsuste poolt. Selle tagajär
jel ei ole uusi korterid tarwilikul määral 
juurde tulnud, see tähendab, ei ole üüri-
seaduse ärakaotamiseks tarwilikku ette-
walmistust senniajani tehtud. Enne, kui 
iiüriseaduse ärakaotamise küsimus jaa
tawalt otsustatakse, tuleb otsustada ka 
küsimus, kuhu paigutada need tuhanded 
ja tuhanded perekonnad, kellelt siis wõi
malus ära wõetakse wabale kokkulep
pele üle minna, sest neil puudub wõima
lus kõrgendatud üüri ette maksta poole-
aasta wõi aasta eest. Neil puudub ka 
wõimalus laenuandmiseks peremehele, 
mis kui üldine nähtus meie majapere
meeste keskel maad on wõtnud. Et olud 
siis, kui üüriseadus ära kaotatakse, otse 
wäljakannatamatuks wõiwad muutuda, 
seda näitab praegune seisukord. Praegu 
on sajad ja sajad perekonnad tõstetud 
wälja uulitsale. Kui teie lähete alewi-
tesse, siis wõite leida majakraami, mis 
mitte üks wõi kaks päewa, waid neli, 
wiis päewa uulitsal wedeleb. Mina wõik
sin teile juhatada niisuguseid uulitsaid. 
Sarnaseid nähtusi kordub meil õige sa
gedasti. Tallinnas üksi on praegu juba 
umbes 2000 perekonda 6000 hingega, kes 
korterikriisi all kannatawad. (W. L i n -
n a m ä g i, krst.: W a n a d a n d m e d . ) 
Teie uued andmed kõnelewad sedasama, 
kui Teie uueks andmeks loete seda, et 
üks inimene wõeti kinni, kes pööningul 
magas. (J. M ü r k , mo.: P a a d i a 11.) 
Ma arwan, härra Mürk, et Teie wäga 
õnnelik olete., kui Teie meie korterikit-
sikuse all kannatajatele selle aadressi 
annate, et olge head, minge paadi alla, 
Meie teame, et isegi meil metsas ei lubata 

koopas elada. Niisuguseid juhtumisi on 
meil küll olnud. Pikemat aega püsis üks 
elanik Kadriorus, seal kus jalutajad 
mööda käiwad, oli see elanik maasse prügi 
sisse augu kaewanud ja elas seal ligi 
aasta. Niisuguseid nähtusi on meil küllalt 
ja sellepärast ei saa teie ennast lugeda 
wäga wastutulelikuks, kui ütlete, et paa
dialune on waba. Ka paadid kuuluwad 
ühele wõi teisele omanikule ja kui just 
mitte majaomanikule, siis wähemalt mõ
nele ärimehele ja nii ei saa ka mitte 
paadialuseid wabalt tarwitada. (W a -
h e l h ü ü e : Ka s o t s i d e l on l a e 
w a d ! ) Noh, kui sotsil ka laew on, siis 
pole see weel suur warandus. (J. H ü 
n e r s o n , põl.: T e i l on t e r w e d 
t o s s u 1 a e w a d.) Noh, tossulaewad 
wõiwad ka olla, kuid see ei ole weel 
suur warandus, mida Teil tarwitseks 
ette heita. Nii siis on juba praegu terwe 
rida inimesi ilma ulualuseta, ja sarnasel 
korral, kui üüriseadus ära kaotatakse, 
muutuks üürnikkude wäljatõstmine otse 
massiliseks. Ma kujutan ette, et siis saa
wad kõigepealt meie kohtuasutused 
wäljatõstmise nõudmistega üle kuiwa
tud, ja meie peaksime jälle kohtunikkude 
arwu suurendama, seda esiteks. Teiseks 
kaswab muidugi kohtupristawite tegewus 
ja meie wõiksime pea igalt uulitsalt leida 
wäljatõstetud kraami, sest linn ei ole 
ettewalmistus! teinud, ei ole isegi barak-
kisid ega kraamikuurisid ehitanud, kuhu 
wõiks seda kraami mahutada. (J. S e p p, 
mo.: Ku i T e i e p i n t s l i t k a o s 
k a k s i t e n i i h ä s t i t a r w i t a d a , 
k u i k õ n e l e d a , s i i s s a a k s T e i s t 
h e a k a r i k a t u r i s t . ) Teile tundub 
see küll karikatuurina, mis teiste elus on, 
wõib olla: kurbmänguks. Ja muidugi, 
härra Sepp. Teile on karikatuuriks, kui 
uulitsale on tõstetud woodi, laud ja muu 
majakraam ning kui seal juures seisab 
inimene lagunenud riietes. Sellest saaks 
ilus pilt härrastetuppa, aga neile inimes
tele, keda seal pildipeal kujutatakse, on 
see suureks löögiks, iseäranis siis weel, 
kui ühes täiskaswanutega ka lapsed uulit
sal kraami kõrwal seisawad. Siin ei ole 
enam tegemist karikatuuriga, ja seda kü
simust ei wõi nii lõbusalt wõtta, waid meie 
peame nende inimeste häda ja puudusi tä
hele panema, keda üüriseaduse ärakaota
mine tabab. Kui meie waatleme edasi neid 
olusid, mis meil statistika büroo and
mete järele korterialal walitsemas on, 
siis näeme, et inimesed on surutud liig 
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wäikestesse korteritesse. Statistika on 
igale kättesaadaw ja sellepärast ei 
hakka ma seda ette kandma. Need and
med on huwitawad iseäranis selle poo
lest, et näiteks ühte wäiksesse tuppa on 
paigutatud mitu ja mitu perekonda. Ma 
arwan, igaüks wõib seda ette kujutada, 
missugune kothine elu sarnases kitsiku
ses wõib olla. Isegi on andmed olemas 
selle kohta, — siin ei saa küll nuriseda 
andmete puuduse üle, — et haigetel, eriti 
aga tiisikushaigetel ei ole omaette tuba 
isegi ka mitte omaette woodit. Ma-ar
wan, et see küll juba halba warju heidab, 
kui ma nimetan, et haigetest oli koos 
ühes toas, näiteks 160 toas, mille kohta 
andmed anti — 2 inimest ühes woodis. 
On ka niisuguseid korterid, kus ühes 
woodis magawad kolm inimest. (K. 
1 n d e r m i 11 e, põl.: M a a l m a g a -
w a d l a k a s ü h e s 4—5 i i r i r a e s t.) 
Noh, kui Teile see lakk alati meelde tu
leb, siis wõib olla on Teil seal noore
põlwe kogemused põhjuseks, kuid seda 
küsimust ma sini arutama ei hakka. 
Mis meie kõneleme siis weel haiguste 
wastu wõitlemisest, kui meil niisugused 
olud on, et haiged peawad mitte ainult 
ühes korteris, waid ka kolmekesi ühes 
woodis magama. Kui meie weel waa
tame neid andmeid, mis haigete kohta 
käiwad ühetoalistes korterites, siis oli 
67,6% juures õhk halb, kahetoaliste juu
res 41%. See pakub meile küllalt selget 
pilti meie terwishoidlikkudest oludest. 
Niiskeid tube on ühetoalistest korteritest 
iile weerandi, 26,8%. Ja kui meie waat-
leme eriti ka neid andmeid, mis käiwad 
tiisikushaigete kohta, siis oli 9,8% oma 
jaoks tuba ja 50%-il oli oma jaoks woodi, 
teistel ei olnud mitte oma jaoks tuba, see 
tähendab suurel osal ei olnud oma jaoks 
isegi woodit olemas ja kaks kolmandikku 
korteritest on siin niisked. Need on 
muidugi kuiwad arwud, kui aga nende 
arwude waral katsutakse seisukorda 
ette kujutada, siis maaliwad nad meie 
korterioludest wäga sünge ja raske pildi. 
Meie peame otsekohe tunnistama, et 
korteriolude poolest meie laialised rah-
wahulgad on praegu paisatud kõige äär
misemasse wiletsusse ja otse hirmsasse 
terwisewastasesse seisukorda. Kui meie 
seda tähele paneme, siis leiame, et rah-
waarwu juurdekaswu wähenemise üks 
põhjus, mida küll kristlased otsiwad usu
liste põhjuste hulgast, on meie suur 
korterikitsikus. Rahwa surewus on suur, 

iseäranis rinnalaste surewus, sest mõnel 
pool iga wiies wõi kuues rinnalaps, kes 
sünnib, sureb juba esimesel eluaastal, 
see on ka põhjuseks, miks meil iga aasta 
rahwa juurdekasw wäheneb. (W. 
L i n n a m ä gi, krst.: Ei o l e n i i 
s u u r ! ) Kui Teie seda ütlete, et meie 
rinnalaste surewus suur ei ole, siis wõib 
ju selleks andmeid ette tuua. Selleks on sta
tistika keskbüroo andmetest ette toodud 
wõrdlus rinnalaste surewuse kohta. Meil 
oli enne sõda rinnalaste surewus 15%, 
nüüd on palju rohkem, enne sõda suri 
iga 7 laps, kuna nüüd sureb mõnes maa
konnas iga wiies — "kuues laps. (J. 
S e p p , mo.: S e e t e e b k õ i k õ n d 
s a k s . J. W a i n, stp.: L i n n a m ä g i'l e 
e i l ä h e l a p s k o r d a , t e d a p a n d i 
m a j j a e i w õ e t a . ) Mina ei tee ometi 
enesele ülesandeks niisugustes küsimus
tes üht kristlast uskuma panna. Üks põh
jus, mispärast rinnalaste _surewus nii 
suur on, on korterikitsikus. Üüriseadus on 
see, mis kodanikke weel selle korterikit-
sikuse wastu kaitseb. Nii meie näeme, 
et ka wiletsad korteriolud põhjuseks on. 
miks meie rahwas wäljasuremise teel 
seisab. Inimesed ei ela mitte üksi tihe
dalt koos, waid neil puudub isegi oma 
nurk. Eriti suur on rinnalaste surewus 
tööstuse raioonides, agulites ja alewites. 
Muidugi on ka surewus maal kaunis 
suur, sest ka maal on praegu sarnased 
wiletsad korteritingimused, mis kuidagi 
terwishoiu nõuetele ei wasta. Ka maal 
ei ole igal inimesel oma eluaset. Kui 
meil öeldakse, et walgugu inimesed lin
nast maale, siis muutuwad olud linnas 
paremaks, siis ei ole see õige. Inglis
maal elab kõigest rahwast % linnas, 
kuid surewuse ja sündiwuse arw on seal 
parem kui teistes kultuurriikides. Kui 
meie selle pahe wastu wõidelda tahame,-
siis on tingimata tarwilik, et terwishoiu 
nõudmised linnas enam tähelpanu leiak
sid. Praegune korterikitsikus üüriseaduse 
ärakaotamisega suureneb wäga tuntawalt, 
mis wäga hädaohtlik on, mitte ainult 
üksikule inimesele, kes selle all kannatab, 
waid terwe rahwa tulewikule. Kui see ai
nult üksikule inimesele kahjulik oleks, siis 
Jumal temaga, sest üksiku inimese elu 
ei ole meil nii tähtis. Kui aga rikutakse 
üksiku inimese terwist, siis rikub see 
terwe rahwa terwist, tema laotab taudi-
sid ja haigusi laiali, mille järele suure
neb surewus, wäheneb abielluwus, mille 
tagajärjel wäheneb rahwa arw. See on 
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korterikitsikuse tagajärg. Ma tähendasin, 
et meil palgaolud on halwemaks muutu
nud sest ajast kui üüriseadus on rnaksew. 
Aga teisest küljest näitawad jällegi ar
wua, et mida kehwem on inimene, seda 
wähem wõib ta korteri peale wälja anda, 
see on aksioom. Mida waesem inimene 
on, seda suurema protsendi teeb wälja 
korteriüür wõrreldes tema sissetuleku
tega. Nii siis, enne kui tahetakse üürisea-
dust kaotada, tuleb otsustada küsimus, 
mis teha inimestega, kes sarnasel korral 
oma ulualuse täiesti kaotawad. Muidugi 
meie wõime öelda, et mis see läheb meile 
korda, kellel omal korter on, enne kui pä
rast. Niisuguse seisukoha wõib wõtta 
üks majaperemees, kuid mitte Riigikogu. 
See on arusaadaw, kui nad ainult oma ka
susid kaitsewad, kuna Riigikogu peab 
wälja astuma terwe rahwa üldhuwide 
kaitseks, tema ei wõi küsida ühe wõi 
teise rahwakihi. huwidest, waid peab 
toimetama nii, kuis see suuremale hulgale 
kasulik on. Meil ei tarwitse nõuda nen
delt, kes ise elawad awarates korterites, 
et nad aru saaksid nendest, kes elawad 
kitsastes oludes. Meil ei ole tarwis seda 
neilt nõuda, aga Riigikogu liikmed pea
wad aru saama ka nende inimeste sei
sukorrast, kes elawad wiletsates ruumi
des, kes ilma korterita jääwad. Enne kui 
üüriseadus ära kaotatakse, tuleb asuda 
ettewalmistustööde tegemisele. Siin ei 
ole juttugi kuuest kuust, waid need ette
walmis tusad peawad kestma kauemat 
aega. Meil aga wiimasel aastal on isegi 
tagasiminekut märgata ka meie ehituspo-
liitika alal. Ehitusmaterjaalide ja maa-
andmise alal ei ole aetud sihikindlat po
liitikat. Ma olen seda ennem toonitanud, 
et tuleb ka eraalgatusele wastu tulla ja 
soodsaid tingimisi luua ehitusmaterjaalide 
kättesaamiseks ja maa-andmiseks neile, 
kes oma kapitaaliga ehituste arwu suu
rendada tahawad. (J. S e p p , mo.: 
S u n d m ä ä r u s t e g a ei s a a m i-
d a g i k ä t t e.) See ei ole sundmäärus, 
waid see on hindade korraldamine. Selle 
kohta on isegi soowiawaldus wastu wõe
tud, mis aga tähele panemata jäetud. Et 
aga kawakindel ehituspoliitika korteri
kriis! wõib lahendada, näeme Saksamaa 
linnadest, kus näiteks Freiburgis 1909. 
aastaks ehitati 66 maja 222 korteriga, kus 
olid 1—3 tuba kõrwalruumidega, just 
selle tagajärjel, et sihikindlat ehituspolii-
tikat aeti. Meil on terwe rida maju üles 
tõusnud, mis riigilaenude abil ehitatud. 

Kuid ma olen juba ennem selle peale tä-
helpanu juhtinud, et sarnasel ajal, kus 
tulekahju, ei tohi suuri korterid ehitada. 
Meie korterikriis on ka tulekahju ja selle
pärast tuleb seisukohast wälja minna, et 
ulualust antakse just neile, kes selle jä
rele kõige suuremat tarwidust tunnewad. 
Aga meil ehitatakse riigi rahaga 7-toalisi 
korterid ja meil ehitatakse korterid, kus 
põrandapind 176 ruutmeetrit, mille toad 
ainult 6 elaniku tarwitada. Üüri maks
takse sarnase korteri eest ainult 1.513 
marka. On see mingisugune riigi ehitus
poliitika? Samal ajal, kui teisele amet
nikule ehitatakse 1-toaline korter 39 
ruutmeetri põrandapinnaga 7 elanikule, 
on ühel ametnikul tarwitada 6- toaline 
korter 176 ruutmeetri põrandapinnaga 
6-ele elanikule. On ka sarnaseid juhtu
misi, kus 7-toalises korteris 179 ruut
meetri põrandapinnaga on 5 elanikku ja 
selle korteri eest maksetakse 1527 marka. 
See on meie ehituspoliitika! Samal ajal, 
kus ei ole alammäära teise ametniku 
kohta olemas, kulutatakse riigi raha ük
sikutele ametnikkudele suurte ja mitte 
ühegi terwishoiu määruse järele käi
wate korterite ehitamiseks otse muinas
jutulise üüri eest, ja niisuguse mahutusega, 
nagu seda meie oludes waewalt ette ku
jutada wõib. Palju on meil inimesi, kes 
6—7-toalistes korterites elawad ja kas on 
praegu üldse tarwilik 7-toalisi korterid 
ehitada? Ja ometi peab riik seda tarwi
likuks. Ettekantud andmed on iseloomus-
tawaks meie ehituspoliitikale. Ühele 
ametnikule ehitatakse korter, kus 500 
kuubikmeetrit õhku, kuna aga asunikul, 
kes oma maja laenuga ehitab 6-hingeli-
sele perekonnale, ainult 12 ruutsülda on ja 
sellejuures peawad tal majapidamise ruu
mid olema, kus muuhulgas ette nähtud ka 
suur köök. See on meie ehituspoliitika 
ja see on ettewalmistamine üüriseaduse 
ärakaotamiseks? Kui meil sarnast ehi-
tuspoliitikat aetakse ja kui sarnased kor
teritingimused edasi kestawad, siis ei wõi 
mõeldagi üüriseaduse ärakaotamise peale. 
Ma tähendasin juba, et üüriseadus ei wõi 
igawene olla, ta peab niipea kaduma, kui 
olud tõesti normaalseks muutuwad. 
Nende inimeste seisukord, kes üürisea-
dust wajawad, on sissetulekute poolest 
hulga raskemaks muutunud, ja sellepä
rast ei wõi üüriseaduse ärakaotamisest 
juttugi olla. Peale selle ei ole wõimalik 
üüriseadust ära kaotada ka wormilistcl 
põhjustel, sellepärast, et kommisjon ei 
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ole neid Riigikogu ülesandeid täitnud, mis 
kommisjonilt nõuti Seda arwesse wõttes, 
teen ettepaneku üüriseaduse muutmise ja 
ärakaotamise seadus kommisjoni tagasi 
anda Riigikogu poolt 10. oktoobril 1924. a. 
kommisjonile tehtud ülesannete täitmi
seks. 

J u h a t a j a A. J ii r m a n: Kuna 
Riigikogu ligi kaks tundi töötanud, kuulu
tan weerandtunniiise waheaja. 

Waheaeg algab kell 12.10 min. 
Pärast waheaega jätkub koosolek 

kell 12.35 min. 

Koosolekut juhatab abiesimees A. Jür-
man. 

Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus. 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : Riigikogu 
koosolek kestab edasi. 

A. P o r m a n (üür.): Lugupeetud Rii
gikogu liikmed! Läinud aastal andis Rii
gikogu üüriseaduse muutmise seaduse 
üüriseaduse kommisjoni tagasi ära tähen
dades wajadusi, mis peaksid seaduses 
leiduma, nii kui see seletuskirjas üles mär
gitud on. Nendest soowidest on minu 
poolt sisseantud 1923. aastal 6. nowemb
ril üüriseaduse muutmise seaduses osa 
kohe Riigikogule ette pandud, missugu
sed parandused ka üüriseaduse kommis
joni! tarwitada olid. Sunduslikust wahe-
talitusest on § 4. kirjutatud, teised paran
dused tegin kommisjonis § 18-da märkus 
2-se juurde. On palju juhtumisi, kus üü-
rilised suuri raskusi üüri maksmise kor
ral tunda saawad, majaperemees hoiab 
kõrwale, ei saa üüri kuidagi ära maksta, 
on tarwis mitu korda peremeest otsida, 
enne kui üüri saad ära maksta. Minu pa
randus oli: ^Üürileandja on kohustatud 
selle linna wõi alewi piirkonnas, kus üüri-
lised elawad, üüriraha wastu wõtma, 
üüri wastuwõtmise kohta ja aega üüri-
listele enne maksmist aegsasti teatades". 
Sellepärast oleks ka see täiendus tarwi
lik. On ka juhtumisi, kus majaperemees 
teises linnas wõi maal elab, nõnda on 
üürilisel üürimaksmisel wõimatu seadu
ses araniääratud tähtajal üüri pakkuda. 
Ka § 26-da kohta tegin ettepaneku uuel 
kujul ja nimelt: „§ 26. Süüdlast selles, 
kes rohkem üüri wõtab kui käesolew 
seadus lubab, ehk mingisugust eraldi tasu 
wõi wahetasu wõtab, mis käesolew sea
dus mitte ei luba, karistatakse arestiga 
ühest kuust kunni kuue kuuni wõi raha-

trahwiga 10-tuhandest margast kunni 
30-tuhande margani ehk mõlemad karis
tused koos." See paragrahw oleks sarna
sel kujul tarwis sellepärast, et seadus 
rohkem kodanikkude seas lugupidamist 
leiaks ja mitte seadusest mööda ei min
daks. Kommisjoni enamus, nimelt põllu
meeste esitajad, kes ka majaomanikkude 
esitajad on, kristlik rahwaerakond, rali-
waerakond ja tööerakonna esitajad ar
wasid, et nad ei tarwitse seda tähele 
panna, mis Riigikogu soowib, ja nii on 
käesolew seadus sarnaseks kujunenud. 

Läinudaastaseid üüriseaduse kommis
joni ettepanekuid arwesse wõttes, mis 
olid need samad, mis praegu käes on — 
üüriseadus oleks ära lõppenud — arwati, 
et eli£ ülespidamine pidi aasta jooksul 
paranema, korterikriis pidi lõppenud 
olema jne. Nüüd oleme sinna wälja jõud
nud — elukallidus, on lähiudaastaga wõr
reldes tõusnud, korterikriis on niisama 
teraw kui läinud aastal, töölised on tööta 
ja ametnikke wähendatakse.' Kellel tööd 
on, sellel ei ole sissetulek suurenenud, 
palgad on endiseks jäänud, nii ei ole neid 
paremusi kuskil näha, mis arwati tule
wat. Kui aga arwatakse need paremused 
tulewal aastal kätte jõudma, siis on see 
enesepetmine. Ei ole ka tulewal aastal 
weel neid paremusi loota. Pärast sõdu 
tarwitab majandusliku elu terwenemine 
mitte aastaid waid kümneid aastaid. 

Pärast 1. detsembrit esimese üürisea
duse kommisjoni koosolekul jäi kommis
joni enamus arwamisele, et üüriseadust 
ei wõi ära kaotada ja ei ole ka soowitaw 
üüri tõstmine. Nende soowidega ühine
sid ka majaperemeeste esitajad. Jõud
sime oma koosolekutega 1. detsembrist 
kaugemale, hakkasid ka majaperemeeste 
esitajate meeled muutuma ja tahtmised 
kord-korralt suurenema, nii on need lõ-
putulemused sarnasel kujul käes. Maja
peremehed muidugi tahawad oma kuning
likud seisukorrad nii ruttu kui wähegi 
wõimalik kätte saada, et kõiki käsutada, 
olgu see ametnik wõi tööline ja nendest 
wiimane elamiswõimalus wälja pigistada. 
Kas erakonnad Riigikogu koosolekul oma 
kommisjonis olewate esitajatega ühel ar-
wamisel on, seda saame nägema. Pärast 
üüriseaduse kommisjoni lõpuotsust olin 
ühe tööerakonna enam wäljapaistwama 
liikmega jutus. Kui ta kuulis, et härra 
Zimmerman kui tööerakonna esitaja üüri 
tõstmise ja üüriseaduse ärakaotamise 
poolt on hääletanud, ütles see härra: 
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„Tööerakonnal on selge kirjaga walimiste 
lubamistes kirjutatud — üüriseadus peab 
alles jääma, nii olen kindel, et meie poolt 
Riigikokku saadetud härrad lubadusi 
kindlasti peawad. Kui Zimmerman see
kord poolt hääletas, siis selleks, et maja
peremeestele head meelt teha. (B. 0 j a, 
töer.: K a s s e e t e e b T e i l e m e e l e 
h e a d , k u i ü ü r i s e a d u s w a s t u 
w õ e t a k s e ? ) Kuid Riigikogu koos
olekul on asi kindlasti teine." Minul ei 
olnud tarwis sellele härrale ennustusi 
teha ja jätsin tema oma lootuste -juurde, 
sest selles asjas on Riigikogu tegewus 
alles ees. 

Wähemusrahwuste esitaja Baranin 
kommisjoni koosolekul hääletas üüritõst-
mise ja üüriseaduse ärakaotamise^ poolt. 
Kui aga arwesse wõtta neid tingimusi,mil
les praegu wenelased ja sakslased Tal
linnas kui ka teistes linnades elama pea
wad, näeme, et nendest on wäga palju 
oma waranduse peaaegu täielikult raha
kursi langemisega kaotanud. Olen tä
hele pannud, kohtuprotsessides kui ka 
nende seas, kes üüriraha kohtu deposiiti 
maksawad, on wäga palju wenelasi ja 
sakslasi, ja nii elawad nad üüriseaduse 
peale toetades. Üüriseaduse ärakaotami
sega langeb ka see wiimane oksakene, 
mille peale nad toetuwad, et mitte põr
musse langeda. Rahwuslikud ligemate 
Riigikogu liikmete peale oli neil ka roh
kem lootusi, kes nende hädadest rohkem 
pidid aru saama ja toetada katsuma. Wõib 
olla oli Baranin'i seisukoht kommisjoni 
koosolekul juhuslik, ta oli alles lühikest 
aega kommisjoni tegewuses, ja wõib olla 
Riigikogu koosolekul muutub ka tema ot
sus. Wõrdleme parandusi, mis seaduses 
ette on wõetud § 2-ses. 

§ 2. esimeses osas kirjutatakse sel
lest, kui maja kõlbmatuse pärast tühi sei
sab ja linna- wõi alewiwalitsuse nõud
misel elamiseks kõlbulikuks parandatud, 
niisugused majad wõiwad üüriseaduse 
alt wabaks saada. Kommisjoni enamus 
tahab aga rohkem, et ka need majad, kus 
majaperemees juba akna wõi ukse paran
dab, üüriseaduse alt wälja jääksid. — Sel
leks on teine lõige sisse wõetud. — Nii
sama langewad üüriseaduse alt wälja 
need osalt wõi täielikult elamiseks kõlb
mata majad, mis majaomaniku wõi õigus
liku waldaja poolt linnawalitsuse nõus
olekul elamiseks kõlbulikuks paranda
tud. — Nii kui keelaks linnawalitsus maja 
parandamast. Kommisjoni koosolekul oli 

küll enamuse mõte see, et linnawalitsuse 
nõusolekul wõib niisugune maja üürisea
duse alt wälja jääda, ja kommisjoni aru
andja pidi niiwiisi ümber kirjutama, et see 
mõte teises lõikes näha oleks. Seda ei 
ole tehtud, sellega on see paragrahw 
wastuwõtmata. 

Teine osa juhatab wõõrakeelse sea
duse juurde, mis aga kodanikkude seisu
kohast õige ei ole, kui üüriseaduse ära
kaotamise järele lahendatakse uuriwa-
hekordi Balti eraseaduse III köite põhjal. 
Kodanikkudel on õigus nõuda, et seadu
sed, mida nad täitma peawad, nendele 
keeles oleks antud, mis Eesti wabariigi 
põhiseaduse § 5. ette kirjutab. Eesti wa
bariigi riigikeeleks on Eesti keel. Sel 
puhul on kodanikkudel wõimalik ka põ
hiseaduse § 4-at täita, kus selgesti on kir
jutatud: „keegi ei wõi end wabandada 
seaduse mitteteadmises." Balti erasea-
dus ei ole aga Eesti keeles kirjutatud. 
Meil on praegu maksmas eestikeelne üü
riseadus. Käesolew seadus näeb ette 
selle seaduse lõppemise ja juhatab koda
nikke wõõrakeelse seaduse juurde, mida 
koguni wähe leida on. Sellepärast ei ole 
mitte õige üht eestikeelist seadust tühis
tada, mis Riigikogu kord maksma pan
nud ja ühe wõõrakeelse seaduse 
juurde tagasi pöörda. Tahame meie 
üht eestikeelist seadust tühistada wõi 
uuendada, siis peab asemele pandud sea
dus jälle riigikeelne olema, siis täidame 
oma põhiseaduse nõudmisi ja kodanik
kude soowe. Uuesti maksmapandaw sea
dus peab eestikeelne olema. Kui weel 
tähele panna neid soowe, mis ette kanti 
majaomanikkude esitaja poolt, ja seda. 
mis siin seletuskirja juurde lisati, et meil 
on tahtmine korterikriisi lahendada, siis 
on see lahendamine juba ette teada. 
Tahetakse elanikke korterist wälja 
tõsta, kui inimesed tänawal ja tüh
jad korterid olemas. Siis on ka 
nende teades korterikriis lahendatud. 
See on nende soow. Meie kuuleme 
juhtumistest, mis isegi ajaleheweergudele 
on pääsenud. Wõtame näiteks „Waba 
Maa" 22. maist, siin räägitakse wäljatõst-
misest, millest lugupeetud Riigikogu liige 
Johanson juba kõneles, kes isegi neid ko
lisid oli näinud. Kui meie waatame sei
sukorda, kuidas see perekond sattus tä-
nawale, siis näeme, et see tuli sellest, et 
need inimesed ei tundnud seadust. (K. 
P ä t s , põl.: M i k s n a d ei t e a d n u d 
s i i s ? ) Ma usun, et ühel lesel, kel neli 
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last toita on, kirjanduse peale raha enam 
ei jätku, millest wõiks teadmisi saada. 
Toa eest, mille üür nelisada marka kuus, 
maksis üüriline nii-kui-nii 1.200 marka, 
kuid ka seda summat ei wõta peremees 
wastu, waid laseb seda kohtu deposiiti 
wiia, sest et ta nõuab 2.000 marka kuus, 
niipalju, kui tähendatud lesk üldse teenib 
kuus oma neljahingelise perekonna toit
miseks. Siin toonitati ka seda, et waba 
kokkulepe oleks wõimalik siis, kui üü-
riseadus ära kaob. Kuid sarnase kokku
leppe kohta kirjutab „Päewaleht" 26. 
maist s. a. ka juhtumise, mis on üksik juh
tumine hulga keskel, mis sattunud aja-
leheweergudele. Nimelt oli kohtu ees asi 
arutamisel peremehe ja üürilise wahel, 
kus oli üüritud kuuetoaline korter wälja 
kuue aasta peale. Kui oli kolm aastat 
lepingust möödunud, siis hakkas pere
mees abinõusid otsima, kuidas üürilise 
wälja saaks. Majaperemees oli ise ad-
wokaat, tarwitas aga weel kahe juristi 
abi, et üürilist wälja saada, kuid see ei 
läinud tal korda. Kui meie näeme, et üü-
riseaduse makswusel olemisel sarnased 
protsessid wõiwad ette tulla, kus üüriline 
oli mitte enam kehw tööline, waid kuue-
toalise korteri omanik ja pidi kahtlemata 
juba jõukamast kihist olema. Kui siin 
weel arwesse wõtta töölist, kes ei suuda 
iialgi niipalju teenida, et suudaks pere
mehe üürinõuet rahuldada, siis mis jaoks 
ta weel tööd teeb, kui tal korterit ei ole 
ja oma peret toita ei saa. Nii ei wõi üü-
riseaduse ärakaotamisest mingit juttu 
olla. Samuti ei saa ka juttu olla nii
sugusest üüriseaduse muutmisest, nagu 
peremehed seda soowiwad. Üüriseadus 
on kord kommisjoni tagasi antud, Riigi
kogu soowidele wastawalt muutmiseks, 
seda ei ole aga kommisjon tähele pannud,, 
milleks teda siis üldse weel kommisjoni 
anda. Sellepärast teen mina ettepaneku 
käesolew seaduseelnõu tagasi lükata. 

J. S e p p (mo.): Wäga lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Lugupeetud Riigikogu 
liige härra Johanson tegi ettepaneku 
käesolew seadus anda kommisjoni tagasi, 
ja härra Porman — ta hoopis tagasi lü
kata. Härra Johanson motiweeris oma 
ettepanekut sellega muuseas, et üürisea
duse kommisjon ei ole arutamisele wõt
nud neid seisukohti, mida talle üldkoos
olek kohuseks teinud, kui ta selle seaduse 
kommisjonile tagasi läbiwaatamiseks an
dis. Ma pean tähendama, et siin eksiar-
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wamistega tegemist on, ja härra Johan
son ei ole wististi selles asjas hästi infor
meeritud, sest ta ise ei ole üüriseaduse 
kommisjoni liige, kuna ta parteiseltsime-
hed ei ole teda asjaoludega nähtawasti 
tutwustanud. Nimelt olid need küsimu
sed: allüürnikkude wahekord ja korterite 
wahetalituse asi üüriseaduse kommisjo-
nis arutamisel. Selle küsimuse tõstis 
üles kommisjonis lugupeetud Riigikogu 
liige härra Martna. Pikkade arutamiste 
ja kaalumiste järele leidis üüriseaduse 
kommisjon, et neid wahekord! ei ole wõi
malik seaduslikul teel lahendada. Niisu
gust küsimust ei saa kuidagi mingisugus-
tesse piiridesse panna, et üürnikud all-
üürnikkudelt liig kõrget üüri ei wõtaks. 
Inimesed ise juba lihtsalt ignoreeriwad 
seadust ja maksawad ise wabatahtlikult 
kõrgemat üüri. Praegu on ju ometi tea
tawad kitsendused olemas, kuid need ei 
ole näidanud, et nende järele paremaid 
tagajärgi oleks kätte saadud. Mis puutub 
korterite wahetalitusse, siis leidis üüri
seaduse kommisjon, et siin meie oludes 
wahetalituses ei suudetaks midagi ära 
teha. Meil on ju kogemused minewikust, 
omal ajal oli lepituskoda olemas, kuid ta 
ei suutnud midagi ära teha ja ta kaotati 
ära. Üüriseaduse kommisjon wõttis täi
esti kindlad seisukohad ja otsustas pärast 
seda, kui-kõik küsimused olid põhjalikult 
läbi kaalutud, asja oma seisukohalt lõpu
likult ära. Nii et mingisugust põhjust ei 
ole selleks, nagu ei oleks üüriseaduse 
kommisjon Riigikogu ettepanekut kaalu
misele wõtnud. 

Edasi tahan tähendada selle peale, et 
pahemalt poolt waieldakse wäga üüri
seaduse kaotamise wastu, põhjendatakse 
seda sellega, et meil ei olewat ikkagi nor-
maalolud, palgad olewat liig wäiksed ja 
inimesed sattuda selle läbi wäga raskesse 
seisukorda. Siin pean üht tähendama, et 
juba härra Martna, kes õieti öelda pahe
mast tiiwast kõige enam korterikriisiga 
tuttaw on, on seisukohale jõudnud, 
et üüriseadus, kui niisugune, kuidagi 
korterikriis! lahendamiseks kaasa ei 
aita ja üüriseadus iseenesest kui
dagi juurdeehitamist ei tekita. Seda 
ei ole härra Martna muuseas 
mitte ainult üüriseaduse. kommisjonis tä
hendanud, waid seda on ta awalikult pee
tud kõnedes öelnud; ka on ta Riigikogu 
liigetele seda kättesaadawaks teinud oma 
trükitud broshüüri laiali saates. Kuid 
härra Martna niisama ka härra Johanson 
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toonitawad ikkagi, et üüriseadus peab 
edasi jääma juba tingimata sellepärast, et 
teatud kiht inimesi liig wäikeste palka
dega on ja sellepärast ei suuda kõrget 
üüri tasuda. Peale selle soowitatakse 
weel majaomanikkudel rohkem majasid 
juurde ehitama hakata! Kuid kui maja
omanikud seda ei tee, peaks niisugune 
kohustus kogukondade peale minema. 
Waadake, siin seisab raskuspunkt. Kui 
meie üüriseaduse allesjätmisest kõne
leme, siis peame enesele ette kujutama 
ka seisukorda. Kui öeldakse, meie oleme 
kriitilise momendini jõudnud ja meie kor
teriolud peaksid lahedamaks minema, siis 
peaksid ka need ütlejad näitama teid, kui
das see sündida wõiks. (M.- J u h k a m , 
töer.: K o i k t u 11 a w a d a s j a d, m i d a 
w ä h e m r ä ä g i t e , s e d a p a r e m.) 
Härra Juhkam, ma ei räägi palju, kuid 
ma tahan ometi mõned asjad ära mär
kida. Meie korteriolud on halwad, kuid 
see, missugusteks nad kujunenud on, on 
meie minewiku tõö; see on õieti meie 
majandusliku minewiku ja kultuurilise ta
sapinna tagajärg. Ma ei ütle, et meie 
korteriolud lahedad, head oleksid. On 
maid, kus korteriolud paremad, kuid seal 
on ka majanduslik seisukord parem ja 
kultuuriline tasapind teine. Nende muut
misega muutuwad meie juures korterio
lud ka teiseks. Kuid meie korteriolud ei 
ole praegu sugugi palju halwemad, kui 
nad olid minewikus. Sõjaaeg on muidugi 
weidi wapustusi toonud, mõnesuguseid 
mittenormaal wahekordi loonudf aga kor
terite arw, wõrreldes rahwa arwuga ei 
ole sugugi wähem; paljudes linnades 
näeme isegi ümberpöördud tagajärgi. 
Nii ei ole Eesti rahwas weel sellepärast 
kadunud, tema on püsinud aastasadades, 
kus, wõib olla, korteriolud palju halwe
mad olid, kui nad seda praegu on. Meie 
peame küll paremate olude juurde tüü
rima, see on kindel, aga kuidas tuleb seda 
kätte saada? Kui erakapitaal ei aita meie 
juures majade ehitamisel kaasa, siis peab 
loomulikult seda küsimust teisiti lahen
dama ja kogukond wõi riik kuidagi kaasa 
aitama. Meie oleme juba ligi pool mil
jardit raha ehitamiseks wälja andnud, 
kuid iseäranis wiimasel aastal on ressur
sid õige ära kuiwanud ja nii ei wõi loota, 
et meie tulewikus riigi poolt suuri laenusid 
majade ehituste peale saaksime. Härra 
Martna tegi omal ajal weel ühe teise et
tepaneku» kogukonnad peaksid eneste 
kätte majade ehitamise wõtma, neil 

peaks majade ehitamise juures wõimalus 
olema üksikutele kodanikkudele, kes jõu
kamad, sundus peale panna, et nad ise 
majasid teatud aja jooksul, näiteks 1-aasta 
jooksul enestele korteriteks ehitaksid,mille 
läbi üürikorterid wabaneksid. Ma ei tea, 
kas kuskil riigis on sarnaseid määrusi 
wõi seadusi maksma pandud, ja ma kaht
len selle juures, et meie sellega häid ta
gajärgi wõiksime kätte saada. Ma kor
dan weel, et need wäikesed erakapitaa-
lid, mis maja ehitustesse nüüd lähewad, 
siis täiesti ära kaowad ja ka need wähe-
arwulised ettewõtjad, mis meil Eestis 
olemas, ära kaowad. 

Teiselt seisukohalt wälja minnes ei 
saa öelda, et kui palgad on wäiksed, siis 
selle tõttu peawad majaomanikud kanna
tama ja peawad wõimaldama üürnikku
dele odawamat elu. Mina ei saa aru, kui
das wõidakse riiklikult nii rääkida, et 
elu wõib wõimaldatud saada ainult maja
omanikkude otsekohesel toetusel ja 
ohwritoomisel. Ka see põhjendus on 
täiesti aluseta. Kõiki neid asjaolusid ar
wesse wõttes ja selle peale toetades, mis 
mina käesolewa küsimuse puhul juba tol 
korral ette tõin, kui see küsimus uuesti 
tagasi anti kommisjoni, toetan kommis
joni ettepanekut ja nimelt, et üüriseaduse 
muutmise ja ärakaotamise seadus I luge
misel wastu wõetaks. 

B. E l l m a n (stp.): Wäga austatud 
Riigikogu liikmed! Eelkõneleja, härra 
Sepp, rõhutas, et elanikkude arw wõrrel
des ennesõjaaegse arwuga ei ole suu
renenud ning korterite arw ei ole kaha
nenud, waid on kaswanud. See on päris 
õige. Kui aga tegelikult seda näidet 
praeguse olukorraga.wõrrelda, siis selle 
peale waatamata, et elanikkude arw ei 
ole kaswanud ega korteritearw wähene
nud, siiski korterid saada ei ole. Härra 
Sepp ei seletanud lähemalt, millest on see 
tingitud, et korterid saada ei ole, waid 
tähendas ainult, et korterikriis! pole! 
Olles ise praegu korterita olen otsinud 
wiimast juba kolm kuud, kuid senni 
pole saanud. (J. S e p p , mo.: W ä g a 
h a l b a t e s t a t s i o o n i ) Jah wäga halb 
atestatsioon, aga ma pean tähendama, et 
korterit praegu keegi ei saa, sest korte
rid lähewad edasi käest kätte selleko
haste agentide kaudu. 

Kui siin räägitud seaduste mitteausta
misest, siis on just majaomanikud, kes 
üüriseadust senni austanud ei ole, waid 
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otse awalikult räägiwad, et nad seda sea
dust ei tunnista. ( H u l g a l i s e d w a 
h e l h ü ü d e d p a r e m a l t p o o l t . ) Mu 
härrad, teil oli ju wõimalus üüriseaduse 
kommisjonis wastaw paragrahw sisse 
wõtta, et üürnikud allüürnikke ei eks-
ploateeriks, aga teie seda ei teinud, siis 
nähtawasti on see teile kasulik. ( H ü ü e 
p a r e m a l t p o o l t : E k s T e i e t e i 
n u d s i i s ! ) Kahjuks mina üüriseaduse 
kommisjonis ei olnud. Kui nüüd minna 
selle juurde, mispärast korterid ei saada, 
siis ei saada neid sellepärast, et maja
omanikud üüriseadust ei austa ja selle 
seaduse alla end ei painuta, waid meeleldi 
wajawad tühje korterid. Kui lähemalt 
waadata üüriseadust, mida on esitanud 
üüriseaduse kommisjon Riigikogule, siis 
näeme, et see üüriseadus on kujunenud 
samasuguseks seaduseks, nagu seda on 
põllutööliste tööaja ja palgaolude korral
damise seadus. Seadus on küll olemas, 
aga teda ei täideta ja temal tegelikult kui 
seadusel mingisugust tähtsust ei ole. (K. 
T o n k m a n , põl.: S a a b l ä b i k ü l l 
i l m a s e l l e t a ! ) Saadakse läbi küll, aga 
kuidas maatöölisi eksploateeritakse, seda 
teame wäga hästi ja seda tahetakse ka 
üürnikkudega tegema hakata. Kui meie 
waatame 1919. ja 1921. aastal antud üüri-
seadusi, §iis näeme, et mitmed tähtsad 
paragrahwia, mis oluliselt wäga tarwi
likua, on nüüd muudetud sarnasteks, et 
neil tähtsust enam ei ole wõi hoopis kus
tutatud, nagu § 23, kus öeldakse, et üür
nikud wõiwad korterid remonteerida ja 
pärast saawad kulud üürist mahaarwa-
misel tagasi. Härra Sepp tõi ette, et ma
jaomanikud on wäga raskes seisukorras, 
et nad ei saa renoweerida korterid, neil 
puudub selleks kapitaal. Kui lugu nii, 
laske siis üürnikke korterid korda seada. 
Aga, härra Sepp, Teie teate wäga hästi, 
et praegu on uued majad üüriseaduse alt 
wabad, nõnda et see kapitaal, mis majade 
sisse paigutatakse, enese täiesti ära ta
sub. ( A r u a n d j a W. L i n n a m ä g i : 
Ei t a s u ! ) Mina ei tea, kas teil tasub 
wõi mitte, aga mina tean, et uutes maja
des, kus korterite põrandapind on 18 
ruutsülda, seal nõutakse nende korterite 
eest 12 kunni 15 tuhat marka kuus. (A r u-
a n d j a W. L i n n a m ä g i : K e e g i e i 
m a k s a . K. T o n k m a n , põl.: T e i e 
ei t a h a m a k s t a ! K. I p s b e r g , põl.: 
N i i s u g u s t h i n d a e n a m ei o l e ! ) 
Alina wõin Teile, härra Ipsberg juhatada, 
sest mul on õige palju pakkumisi, kus 

sarnast hinda nõutakse. Ainult siis, kui 
maksate aastaüüri ette wõi 20, 30, 50 tu
hat altkäemaksu, wõite korteri saada. 
(K. T o n k m a n, põl.: K a s ü ü r i s e a 
d u s s a a b * a l t k ä e m a k s u ä r a k a o 
t a d a ? ) Kui waatame maju, mis seisa
wad tühjalt, siis näeme, et nende juures 
on tarwis parandusi ette wõtta, aga seda 
ei tehta. Majaomanikud seletawad, et 
nad rahapuuduse tõttu remonti ette wõtta 
ei saa. Üürnik on nõus parandust omal 
kulul ära tegema, missugune kulu wasta
wad üüriseadusele iga kuu üürist maha-
wõtmise teel tasutakse. Majaomanik aga 
sellega nõus ei ole waid laseb maja edasi 
mädaneda. 

Teiseks ütlewad majaomanikud, et 
nende kapitaal seisab majade all kinni ja 
see kapitaal ei tasu end ära. Mind imes
tab tõesti see, et praegu õige tublisti 
maju juurde ehitatakse ja majadega, nii 
öelda, spekuleeritakse. Ma wõin mitmed 
juhtumised ette tuua, kus on majad oste
tud, ütleme ühe miljoniga ja mõne kuu pä
rast edasi müüdud 2% miljoniga. ( A r u 
a n d j a W. L i n n a m ä g i : P r a e g u 
on l u g u h o o p i s ü m b e r p ö ö r 
d u l t . ) Ma wõin Teile selle kohta näi
teid tuua. Teil, härra Linnamägi, on hea 
rääkida, sest Teil on linna omawalitsuse 
poolt korter käes ja sellepärast Teie seda 
häda ei tunne. (M. L a a r r a a n , põl.: 
K a s m a j a h i n n a d on 100% t õ u s 
n u d ? ) Ma wõin Teile mõned aadressid 
anda, mille järele selgusele wõite jõuda, 
kas on tõusnud wõi mitte. 

Kui soowite, pange kuulutus lehte ja 
Teile tuleb pakkumisi wäga palju. Kui 
räägitakse, et waide majade spekulatsi
ooni kohta õige ei ole, siis kord juba ni
metasin, et wõin andmeid selle kohta 
anda, et majade ostu ja müügiga sarnane 
spekulatsioon käimas on ja saab ka edasi 
kestma, mis loomulikult üüri tõstmist tä
hendab. 

Selle seaduse § 17. punkt d-s on 
wälja jäetud sõna „tungiwalt", nii et see 
punkt kõlab nüüd järgmiselt: „Kui üürile
andjale korterit wõi tuba on enesele wõi 
kojamehele elukorteriks tarwis". Ware
malt oli öeldud: ,tungiwalt tarwis". Mil
leks see wäljajätmine? Minule paistab, et 
see oli tarwis selleks, et siis on wõimalik 
spekulatsiooni puhul maju paremini maha 
müüa, sest praegu on leida isikuid, kes 
maja ostawad nimelt sellepärast, et siis 
korterit saada. 
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Eelkõneleja kommisjoni liige Johanson 
käsitas pikemalt ja põhjalikumalt üüri-
seaduse muutmise küsimust ning tõi ette 
põhjusi, mispärast üüriseadust praegu ära 
kaotada ei wõi. Ka mina olen arwamisel,et 
üüriseaduse ärakaotamine weel warajane 
on. (0. A m b e r g , krst.: E g a T e i e 
s e s a s j a s A m e e r i k a t ü l e s i k k a 
ei l e i a ! ) Kui tähendatakse, et selles 
asjas Ameerikat üles ei leia, siis tuleb nii 
wälja, et seadused, mis Riigikogus wastu 
wõetud, tähelpanu ei wääri, sest et nende 
läbi Ameerikat üles ei leia. Et üürisea
duse ärakaotamise järele praegu mingi
sugust wajadust ei ole ja see üüriseadus, 
mis 1921. aastal wastu wõetud, wõib pü
sima jääda, siis tuleks see seadus tagasi 
lükata. 

J. W o i m a n (stp.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Üüriseaduse ümber on juba 
mitu aastat lahinguid löödud ja seda täie 
õigusega. Teda on kommisjonis sõelu
tud mitu aastat. Aga mina pean ütlema, 
et need, eestkätt majaperemehed, kes üü
riseaduse ära kaotada tahawad, riiklikul 
seisukohal ei asu. ( W a h e l h ü ü e K. 
T o n k r a a n'i, põl.: p o o l t.) Teie, härra 
Tonkman, olete peremees, kas Teil on 
hea seisukord? Mina ei ütle seda sugugi, 
et majaperemeeste seisukord hiilgaw 
oleks, aga meie peame ka seda silmas pi
dama, missugusesse olukorda satuksid 
need inimesed, kes praegu üürikorterites 
elawad. Ma ei räägi sellest kihist, kes 
maksta wõib ja maksta jõuab. Need 
maksawad ka praegu rohkem kui üüri
seaduse järele õigus maksta oleks. Meie 
peame seda suurt kihti silmas pidama, 
kes praeguses, olukorras rohkem maksta 
ei suuda, ja see on meie kehwem klass, 
meie töölisklass. Kui waatame statisti
lisi andmeid, siis näeme, et kõige rohkem 
inimesi elab just ühetoalistes korterites. 
Ühetoaliste korterite arw ulatab Tallin
nas üle 21.000 ja nendes elab üle 3 ini
mese ühes toas. (J. S e p p , mo.: E g a 
s i i s ü ü r i s e a d u s n e i d p ä ä s t a . ) 
Härra Sepp, Teie ütlete, et üüriseadus 
neid ei päästa aga ta aitab neil wähe
malt elamist wõimaldada. Kui praegu 
üüriseadus ära kaotada, siis oleks taga
järg see, et need inimesed ühetoalistest 
korteritest peawad wälja uulitsale mi
nema. Märra Tonkman, Teie ütlete, et 
siis on korterid saada, kui üüriseadus ära 
kaotatakse, see on õigus. Mina selle 
wastu ei waidle, et korterid on siis roh
kem saada, kui üüriseadus ära kaota

takse ja ka korteripakkumisi on rohkem 
kui praegu, kuid korterit on siis kergem 
saada suurema sissetulekuga inimestel, 
kuid mis peawad need tegema, kes saa
wad kuus 2—3000 marka, mis peab see 
inimene tegema, et ära elada. (K. 
T o n k m a n , põl.: M i s p e a b s e e 
i n i m e n e t e g e m a , k e l l e l k a t u s 
l ä b i j o o k s e b ? ) Kui katus läbi jook
seb, siis leiab majaperemees wõimaluse, 
et seda parandada. Et need wõimalused 
olemas on, seda näitawad meie Tallinna 
majad, sest nad on enam-wähem korda 
seatud. (O. A m b e r g , krst.: M i n g e 
a l e w i t e s s e j a w a a d a k e ! ) Mina 
ei taha sellega öelda, et nad heas korras 
on, kuid neil on praegu enam-wähem 
elamiswõimalus olemas. Kui aga üüri
seadus ära kaotatakse, siis selle läbi ker-
kiwad korterihinnad õige tuntawalt, siis 
härra Tonkman, hoolitsege selle eest, et 
tööliste palgad saaksid wastawalt kõr
gendatud. Kui meie tööliste palgaolud on 
parandatud, siis ei waidle ma üürisea
duse ärakaotamise wastu, siis wõib üüri
seaduse kaotada. Sennikaua aga, kui teie 
tööliste palkasid ei ole reguleerinud, sen
nikaua tuleb selle üüriseaduse järele käia, 
mis praegu maksew. Meie ei saa inimesi, 
kes wiletsates oludes on ja kes waewalt 
oma kõhtu wiletsa toiduga täita saawad, 
maale mahutada. Kuhu nad peawad siis 
minema? Märra Tonkman, Teie ei saa 
neid maale mahutada. (K. T o n k m a n , 
põl.: M ä r r a J o h a n s o n'i 1 o l i d 
t e i s t s u g u s e d a n d m e d . ) Mina ei 
öelnud, et majad on head. (K. T o n k -
m a n, põl.: H ä r r a J o h a n s o n ü t 
l e s , e t m a j a d on h e a d , w a i d n e i s 
ei o l e w õ i m a l u s t e l a d a . ) Seda 
rääkige härra Johansoniga, aga mitte 
minuga. Wast ehk härra Tonkman tu
leb minu asemele ja wõtab pärast sõna. 

Sellelt seisukohalt ei ole meie üüri
seaduse kaotamise pooldajad kunagi 
wälja läinud, seda seisukohta ei ole üüri
seaduse kommisjonis kunagi ette toodud 
ega näidatud wõimaluste peale, kuhu 
neid inimesi tuleks paigutada, kes praegu 
niiwõrd wäikest palka saawad, et ainult 
üüriseaduse tõttu wiletsalt kuidagi moodi 
kiratseda wõiwad ja et neil korteri eest 
ei tule terwet oma kuupalka maksta. Kui 
teie üüriseaduse ära kaotate, peawad 
need inimesed terwe oma kuupalga 
maksma üüriks, aga millega peawad siis 
need inimesed oma lapsi toitma, kooli
tama ja katma. Waadake, kui teie ei 
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ole nende wõimaluste peale näidanud, 
sennikaua härra Sepp ja härra Mürk, üt
len teile, ei wõi üüriseadust ära kaotada. 
Andke need wõimalused ja parandage 
tööliste sissetulekuid, et nad wõiksid ära 
elada. (J. S e p p , mo.: S e e e i s e i s a 
m e i e w õ i m u s e s . ) Mina tuletaksin 
teile meelde, kui oli ühekordse toetuse 
andmine ja kui räägiti sellest, et ka töö
listele tuleb ühekordset toetust anda, kes 
oli siis selle wastu. • Esimene oli härra 
Sepp, härra Mürk'i ma ei pannud tähele. 
See näitab, et Teie ei poolda mitte pal
kade kõrgendamist. (J. S e p p , mo.: 
S e e s e d a k ü s i m u s t e i l a h e n d a , 
s e e ei n ä i t a m i t t e m i d a g i . ) Mis 
siis peab näitama üldse, kui see ei näita 
mitte midagi? Meie tööliste seisukord 
on praegu wäga wilets ja selle paranda
miseks ei taheta mitte midagi ära teha, 
waid wastuoksa, nende seisukorda tahe
takse weel wiletsamaks teha. 

Kui imestati omal ajal, miks said Tal
linna linnawalimistel kommunistid nii
palju hääli, et üks kolmandik linnawoliko-
gust kommunistide käes oli, siis oli selle 
põhjuseks tööliste wilets . seisukord. 
I. detsember näitas, et meil kommunis
tide pooldajaid tegelikult ei ole, aga 
nende poolt hääletati sellepärast, et töö
line ei tea, kas ta järgmisel päewal süüa 
saab ja millega ta oma lapsi peab toitma. 
Siis tõepoolest tekib niisugune kibeduse 
tunne ja ta protestiks oma wiletsale olu
korrale, waatamata selle peale, et ta 
kommunismi ei poolda, hääletab nende 
poolt.. See on protesti waim ja ta ei ole 
mitte ainult linnas waid ka maal ja tuleb 
sellest, et meie töölised wäga wiletsates 
olukordades peawad elama ja tegutsema. 
(O. A m b e r g, krst.: N e e d o l i d p ä 
r a d i i s i l u b a d u s e d . ) Need ei olnud 
mitte paradiisi lubadused, waid kui ini
meselt elamiswõimalus ära wõetakse ja 
kui ta ei tea, mis ta järgmisel päewal 
sööma peab, siis ei wõi imeks panna, kui 
inimene wastu oma paremat tahtmist 
protestiks hääletab selle poolt, mille poolt 
ta ei hääletaks, kui ta olukord oleks pa
rem. Seda peate teie ometi tunnistama. 
(0. A m b e r g , krst.: T e i -e i s e ei 
u s u s e d a.) Teie wõite sõnadega selle 
wastu waielda, kui Teie meie töölis
klassi olukorraga sugugi tuttaw ei ole, 
aga kui Teie sellega natukenegi tuttaw 
olete, siis Teie niimoodi ei räägiks, ja 
kui nüüd weel üüriseadus ära kaotatakse, 
siis walatakse sellega meie töölisklassi 

olukorra raskendamise karikasse uut li
sandust juurde. Selle peale ometi meie 
wälja minna ei wõi. Meie peame sinna 
poole püüdma, et kõikide elanikkude, 
kõikide kodanikkude olukord saaks pare
male järjele seatud, nüüd aga tahetakse 
seda halwemale järjele seada. Enne tu
leks mõelda selle peale, kuidas meie keh
wema klassi olukorda paremaks teha, 
siis wõiks alles rääkida üüriseaduse ära
kaotamisest. Senni aga, kui seda mitte 
tehtud ei ole ja mingisuguseid sammusid 
astutud ei ole, meie töölisklassi olukorra 
parandamiseks, ei wõi meie üüriseadust 
kaotada. Mina tuletaksin siin meelde 
majaomanikkudele, et katsuge eestkätt 
teid leida ja katsuge kaasa aidata töölis
klassi olukorra paranemisele, siis alles 
tulge üüriseaduse parandamisega ja siis 
wõib olla leiate teie ka sellele rohkem 
poolehoidu. (J. S e p p , mo.: K a s T e i e 
s e l l e w õ i m a l u s e a n n a t e ?) Ega 
mina Jumal ei ole, et mina Teile kõik 
kätte wõin anda. Mina ei taha mitte 
seda öelda, et see Teie wõimaluses sei
saks, mina ütlen seda, et tuleb sinna
poole püüda, aga igalpool, kus tahetakse 
töölisklassi olukorda parandada, olete 
Teie selle wastu. Tuletame meelde meie 
hoolekandeseaduse arutamist. Hoolekan-
deseaduse wastu hääletamisega ei taha 
Teie meie sotsiaalseid olusid parandada 
ega sugugi arwestada sellega, et olud 
wäga wiletsad on. Kuidas wõite Teie 
nõuda, et nüüd Teile peaks wastu tul
dama üüriseaduse ärakaotamises. Püüdke 
Teie meie töölisklassi wiletsat olukorda 
lahendada, siis wõime ka üüriseaduse ära
kaotamist pooldada. 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : Lõpusõna 
on aruandjal. 

A r u a n d j a W. L i n n a m ä g i : 
Täna on ohtralt sõna wõetud, iseäranis 
pahemalt poolt käesolewa üüriseaduse 
wastu. Sõna on wõtnud ka üürnikkude 
esitaja, kuid kumbki neist pooltest ei saa 
küsimust erapooletult wõtta. (L. J o -
h a n s o n, stp.: S e d a s a a b a i n u l t 
k r i s t l a n e ! ) Juba sotsiaaldemokraa
tide poliitiline moraal dikteerib ette, et 
peab aga kõlawaid sõnu korteriküsimu-
ses tarwitama, ja elawaid pilte maalima 
korteriwiletsusest. Kuid sotsiaaldemo
kraadid unustawad ära. et mitte kõik 
üürnikud ei ole töölised. (L. J o h a n -
š o n, stp.: K e s e l a w a d s i i s ü h e 
t o a l i s t e s k o r t e r i t e s ? ) Teie ar-
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wate, et kõik on töölised ja peate nende 
eest seisma. See on ju täiesti loomulik 
ja arusaadaw, et kes elab korteris ja kes 
maksab taksi järele ülipisikest üüri, et 
see ei taha näha üüriseaduse ärakaota
mist ei iial. Siin on palju waieldud, kuid 
ei ole sugugi erapooletult otsustatud ja 
selle küsimusega on kokku seotud teisi 
küsimusi ja asjaolusid, mis sugugi selle 
kohta ei käi ja mida eriti waatluse alla 
tuleb wõtta. Iseäranis wäga palju on rõ
hutatud korterikitsikust. Need jutud on 
ju suuremalt jaolt õiged, kuid neil ei ole 
ühendust üüriseadusega ja kui wiimane 
maksma jääb, ei muuda see korterikitsi
kust sugugi paremaks. Kui meie waa
tame statistika andmeid korteriolude 
kohta, siis peab ütlema, et korteriolud 
aastakümnete jooksul ei ole mitte pahe
maks läinud waid paremaks. Nelja
kümne aasta jooksul on elanikkude tihe
dus korteri ruutpinna peale märksa wä
henenud, kuid üüriseadus ei aita siin mitte 
karwawõrdki juurde waid ennem ta ta
kistab. Härra Johanson on wäga ande
kas ette tooma statistilisi andmeid, kuid 
ma wastaksin selle peale, et need and
med mõned wäga ekslikud ja waled on. 
Ta tõi oma kõnes ette, et meil on lõp
mata suur surewus ja sündiwus wäike, 
eriti suur olla rinnalaste surewus. Kui 
ma ei eksi, ütles härra Johanson, et meil 
sureb iga 5- wõi 6 sündinud lapse kohta 
üks ära. Kuid kust on niisugused and
med wõetud. Raamat, mis minul käepä
rast, on päris wärske ja sisaldab hoopis 
teist, nimelt et 1923. aastal Tallinnas 
sündinud 2001 lapsest on 50 ära surnud, 
see on 2,5% sureb rinnalapsi ära. (L. 
J o h a n s o ri, stp.: T a l l i n n a s on 
7%.) Tulge siia, mu härra, ma näitan 
Teile, siin on must walge peale kirjutatud, 
et Tallinnas on rinnalaste surewus 2,5% 
aastas, ja mitte rohkem. Kuid kui ka 
rinnalaste surewuse protsent suurem 
oleks, siis ei wõi seda ainult korteriolude 
süüks panna, siin on ka muud tegurid 
mõjumas. Edasi härra Woiman tõi ette 
palju wäiteid, nagu oleksid majad wäga 
kallid, nagu oleks wõimalik maju suurte 
kasuprotsentideta edasi müüa jne. Oletus, 
et majad majaomanikkudele tuluallikaks ja 
spekuleerimise objektiks on, ei kannata 
jällegi mingisugust kriitikat wälja. Iga
üks, kes meie majanduselu tunneb, teab 
wäga hästi majade hindu, mis nad praegu 
maksawad ja mis nad 2—3 aastat tagasi 
maksid. Maju ei saa praegu üldse müüa, 

sest ei ole ostjaid. Ühe sarnase juhtu
mise wõiksin ette tuua, mis kõikidele 
teataw ja nimelt, et Tallinna linnawalit
sus ostis hiljuti kaks pooleliehitatud 
maja, wist kellegi Org'i omandus, 4 
miljoni marga eest ära. Minge waadake 
neid maju, need on otse lossid, kas 4 
miljonit on sarnaste majade hind. Wist 
20 miljonit oleks nende hind, kuid keegi 
ei tulnud pakkuma ja seega läksid majad 
sarnase odawa hinnaga linnawalitsusele. 

Edasi tõi rkl. Eilman andmeid ette, et 
korteriüürid olla lõpmata kallid, kolme
toalise korteri eest nõutawat 15.000 
marka. Niisugust hinda makseti küll 
mõned aastad tagasi, aga praegu mitte 
enam. Tähendab, ka need andmed ei 
wasta tõele. Praegu on uutes majades kol
metoalisi korterid saada, mille eest roh
kem kui 7.000—7.500 mrk. ei nõuta. Selle
peale waatamata ei ole korteritahtjaid. 
Wõib olla mõni sotsialistliku rühina liige
test on katsunud 15.000-de kuuüüriga 
korterit wälja anda, kuid üldse sarnaseid 
üürisid ei ole. Seda wõis juhtuda küll 
mõni aasta tagasi, kuid praegu on see 
aeg möödas, sest päris kindel on, et kor
terikriis wähemaks on jäänud, kui ta oli 
aastate eest. Ühel päewal wõtsin juhus
likult ajalehe ja waatasin, palju on korte-
ripakkumisi ja korteritahtjaid. Ühes 
numbris oli korteripakkumisi 36 ja taht
jaid 34, teises oli tahtjaid 28, kuna pak
kujaid oli 34. (B. E i l m a n , stp.: K a s 
n e e d o l i d k o r t e r i d ? ) Mina ei tea, 
missugused nad olid, igatahes sarnased 
kuulutused ajalehest leidsin, mis näita
wad, et wäljapakkumiste arw suurem, 
kui nõudmiste arw. Palju on näha tühje 
korterid Nõmmel ja Pääskülas. Ja üüri
hinnad ei näita mitte tõusmise waid lan
gemise tendentsi. 

Wõiks lõpuks olulisi põhjendusi ja 
kartusi ette tuua, et üüriseaduse ärakao
tamisega ka üürihinnad kõrgeks tõuse
wad, nii et üüri maksta ei jõuta. See 
oleks tõepoolest teatud oluline wastu-
wäide käesolewale seadusele. Kuid tu
leb meeles pidada seda, et üüriseadust ei 
mõelda ära kaotada jalamaid, waid kõige 
ennem poole aasta pärast. Seega oleks 
kartus enneaegne. Ja kui aasta pärast 
wõi warem üüriseadus tõepoolest ära 
kaotatakse, siis ei ole ometi karta, et 
üürihinnad wõiksid tõusta lõpmata kõr
teks, sest siin on omad piirid olemas, piiri 
ei pane üüriseadus waid elu ja elust näi
datud piirid on palju tähtsamad. Ei ole 
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wõimalik korterite eest rohkem üüri 
nõuda, kui seda maksta suudetakse, sest 
meie rahwa maksujõud ei ole tõepoolest 
suur- Mina arwan, kui üürid wabaks 
jäetakse, ei tõuseks need kuigi palju. Kus 
praegu maksmas 40—60 kordne ennesõ
jaaegne üürinorm, seal loomulikult tõu
seks üür, aga kus juba ajakohast üüri 
maksetakse, ei tõuse see kindlasti mitte 
palju, waid wõib olla isegi langeb. Kuid 
üür langeb tingimata allüürnikkudel ja 
see on ometi suur pluss. Mina usun, et 
allüürnikke wähe ei ole, waid isegi roh
kem kui päris-üürnikke. 

Teiseks on kartust awaldatud, et üüri-
seaduse ärakaotamisega muutuks korte
ritest wäljatõstmine massiliseks näh
teks. Sellest on wäga palju räägitud ja 
sama kartus oli ka Helsingis pärast seda, 
kui seal üüriseadus ära kaotati. Tõepoo
lest tuli seal ka kaunis palju juhtumisi 
ette, kus üürnikud wälja tõesti tõsteti. 
Kuid ka see kartus langeb ära, sest üüri
seadus annab wõimaluse terwe aasta 
kestel peremehega terawaksläinud wahe
kord! lahendada, mille tagajärjel wälja-
tõstmisi niipalju ette ei tule. Wälja-
tõstmisi tuleb ka praegu ette. Ei ole 
kindel, et ka tulewikus see nähtus ei 
kordu, aga et üüriseaduse ärakaotami
sega uulitsale tõstmine massiliseks näh
teks saaks, ei ole küllalt põhjendatud. 

Minu arwates, ja mina wäljendan 
kommisjoni arwamist, ei ole täna mingi
sugust mõjuwat põhjust ette toodud, mis 
keelaks Riigikogu käesolewat seadust 
wastuwõtmast. Sellepärast, teen kom
misjoni nimel ettepaneku — üüriseaduse 
muutmise ja ärakaotamise seadus I lu
gemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a A. J Ur man: Peale 
kommisjoni ettepaneku — seaduseelnõu 
! lugemisel wastu wõtta — on weel kaks 
ettepanekut. Üks ettepanek rkl. Johan

son'i poolt — üüriseaduse muutmise ja 
ärakaotamise seadus kommisjoni tagasi 
anda, Riigikogu poolt 10. oktoobril 
1924. aastal kommisjonile tehtud ülesan
nete täitmiseks ja teine rkl. Porman'i 
ettepanek — seaduseelnõu tagasi lü
kata., Rkl. PormanM ettepanek on puht 
eitaw ja ei tule sellepärast eriti hääleta
misele. Kõigepealt panen hääletamisele 
rkl. Johanson'i ettepaneku. ( H ä ä l e t a 
t a k s e.) Ettepaneku poolt on 25 häält, 
wastu 28, s e e g a on e t t e p a n e k t a 
g a s i l ü k a t u d . ( H ü ü d e d : S e d e 
l i t e g a . ) Palun sedelid wälja jagada. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Ettepaneku poolt 
on antud 35 häält, wastu 31, s e e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

J. S e p p (mo.): Ma palun kommis
jonile kolmepäewane tähtaeg määrata. 

J u h a t a j a A. J ii r m a n: Ettepanek 
on tehtud kommisjonile kolmepäewane 
tähtaeg määrata. 

J. S e p p (mo.); Ma wõfan oma esi
mese ettepaneku tagasi ja teen ettepa
neku kolme päewa asemel wnepäewane 
tähtaeg määrata. 

J u h a t a j a A. J ü r m a n : ( H ä ä l e -
t a t a k s e.) Ettepaneku poolt on antud 
34 häält, wastu 29 häält, s e e g a on e t 
t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . ( H ü ü 
d e d : S e d e l i t e g a . ) Palun sedelid 
wälja jagada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 

Ettepaneku poolt on antud 33 häält, 
wastu 36, s e e g a on e t t e p a n e k t a 
g a s i l ü k a t u d . ( H ü ü d e d : L õ p e 
t a d a ! ) 

Ettepanek on tehtud koosolek lõpe
tada. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . Lõpetan koos
oleku. 

Koosolek lõpeb kell 1.55 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu abiesimees A. Jürman. 

Sekretäär T. Kalbus. 
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